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 انتصاب جدید 
در سازمان زمین شناسی 
واکتشافات معدنی کشور

در ابلاغ��ی هانیه زرگر به پیش��نهاد مدیرکل 
دفتر برنامه ری��زی، فن آوری اطلاعات و بودجه با 
حفظ مس��وولیت و ش��رح وظایف کنونی در این 
دفتر به س��مت مس��ئول امور بهداشت، ایمنی، 
محیط زیس��ت و انرژیHSEE سازمان منصوب 

شد.
به گزارش روابط عمومی سازمان زمین شناسی 
و اکتش��افات معدنی کشور، بر اساس این گزارش، 
در ابلاغ ایشان یادشده: باتوجه به تعهد، تخصص 
و کارآیی ارزش��مند س��رکارعالی و به پیش��نهاد 
معاون برنامه ریزی، توس��عه منابع و پش��تیبانی 
س��ازمان و با حفظ مس��ئولیت و ش��رح وظایف 
کنونی تان در دفتر برنامه ریزی، فن آوری اطلاعات 
و بودجه به موجب این ابلاغ به س��مت مس��ئول 
ام��ور بهداش��ت، ایمنی، محیط زیس��ت و انرژی
HSEE س��ازمان منصوب می ش��وید.امید است 
با تلاش و سخت کوش��ی سرکارعالی و همکاران 
آن مجموع��ه و بهره گیری از تمامی ظرفیت های 
س��ازمانی موج��ود، ش��اهد تح��ول روزافزون و 
شایس��ته در فعالیت های امور مربوط به استقرار 
هدفمند HSEE در س��ازمان زمین شناس��ی و 

اکتشافات معدنی کشور باشیم.
بدون شک ایجاد تحرک و رونق بخشی به انجام 
فعالیت های مرتبط با اس��تقرار نظام بهداش��ت، 
ایمن��ی، محیط زیس��ت و ان��رژی در س��ازمان 
زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور به عنوان 
یک هدف اطمینان بخش و با اهمیت تلقی شده 
و رس��یدن به اهداف و انتظاره��ای زیرمورد نظر 

خواهد بود: 
۱-اس��تقرار نظام HSEE به صورت هدفمند، 
س��اختارمند و ب��ا نگرش��ی تحولی در س��ازمان 
زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور و تمامی 

مراکز و دفاتر استانی
۲-زمینه س��ازی و پیگیری اج��رای صحیح و 
مناس��ب برنامه های ملی مطابق با بخشنامه ها و 
شیوه نامه های مصوب مرتبط با ایمنی، بهداشت، 
محیط زیست و انرژی دستگاه های اجرایی کشور 
در چارچوب امکانات و اعتبارات مصوب سازمان

 HSEE ۳-پیگیری امور مربوط ب��ه کارگروه
س��ازمان و ت��لاش ب��رای اج��رای مصوب��ات و 
پیشنهادهای این مجموعه با بهره گیری از تمامی 

ظرفیت های سازمانی
۴-تهیه و تدوین طرح جامع HSEE سازمان 
با ه��دف ایج��اد س��اختار مناس��ب، پیش بینی 
برنامه ه��ای دوره ای، عملیات��ی و اصلاحی مورد 
نیاز با مش��ارکت متخصصان و دس��ت اندرکاران 

سازمانی
۵- ایجاد تعامل مناسب با مجموعه های همکار 
برون س��ازمانی و تلاش برای اشاعه دستاوردها و 
ارتقای جایگاه سازمان در امور بهداشت، ایمنی، 

HSEE محیط زیست و انرژی
۶-ارتقای س��طح آگاهی و عملکردی همکاران 
س��ازمان و مراک��ز س��ازمانی از طری��ق اجرای 
برنامه های آموزش��ی و ترویجی با همکاری گروه 

آموزش
در پایان سلامتی و موفقیت روزافزون تان را از 

درگاه پروردگار متعال خواستارم.

بازنگری و دقیق سازی 
 نقشه گسل های فعال

 ۵ کلانشهر بزرگ 
طرح ملی دقیق سازی گسل  های پنج کلانشهر 
بزرگ کش��ور که از مرداد سال ۱۳۹۵ با تصویب 
ش��ورای عالی شهرس��ازی و معماری به سازمان 
زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی کشور واگذار 
ش��ده، بازنگری و دقیق س��ازی نقشه گسله های 
فعال شهرهای بزرگ تهران، کرج، مشهد، تبریز 

و کرمان را در بر دارد.
به گ��زارش معدن نیوز، از اوایل س��ال ۱۳۹۶ 
مرکز پژوهش های کاربردی سازمان زمین شناسی 
واکتش��افات معدنی کش��ور ب��ه عن��وان نماینده 
این س��ازمان در اس��تان البرز، انج��ام مطالعات 
 مرب��وط به گس��ل های فع��ال کلانش��هر کرج را

 برعهده دارد.
 در همی��ن زمین��ه ب��ه گفته مرتضی ش��یخ، 
سرپرس��ت مرکز پژوهش های کاربردی سازمان 
زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور، با مطالعه 
دقیق گسل ش��مال کرج در این مرکز، داده های 
ارزشمندی از تاریخچه فعالیت های این گسل در 

دوران کواترنری به دست خواهد آمد.
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مدیرعامل س��ابق ایمی��درو تصمیم دولت ب��رای واگذاری 
س��هام س��ازمان های توس��عه ای را منجر ب��ه لطم��ه زدن به 
سرمایه گذاری های بخش معدن در درازمدت دانست و گفت: 

دولت زیرمجموعه های ایمیدرو را واگذار کند.
به گزارش مهر، مهدی کرباس��یان با اشاره به تصمیم دولت 
برای واگذاری بخش��ی از سهام س��ازمان های توسعه ای، این 
اقدام را منجر به لطمه زدن به سرمایه گذاری های بخش های 
زیرمجموع��ه در بلندم��دت دانس��ت و گفت: بهتر اس��ت که 
دولت ابتدا پروژه ها و زیرمجموعه های سازمان های توسعه ای 
همچ��ون ایمیدرو را واگذار کند؛ نه اینک��ه ابتدای کار، اقدام 
به واگذاری س��هام سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 

معدنی ایران )ایمیدرو( نماید.
مدیرعامل س��ابق ایمی��درو افزود: خصوصی س��ازی و جدا 
ش��دن دولت از بنگاه داری، سیاس��ت کاملا درس��تی اس��ت 
و ب��رای واگ��ذاری زیرمجموعه ه��ای دولت ب��ه بخش واقعی 
اقتص��اد ایران، ش��اید دیر هم ش��ده باش��د؛ چراک��ه این کار 
بای��د زودتر انجام می ش��د؛ ول��ی واگذاری ها در گذش��ته به 
گون��ه ای بود که منجربه اصلاح عملکرد نش��د و بس��یاری از 
 مجموعه ه��ای ج��دا ش��ده از دولت، در واقع ب��ه خصولتی ها 

واگذار شدند.
وی تصری��ح کرد: اکنون اص��ل اقتصاد کش��ور، در اختیار 
خصولتی ه��ا یعن��ی س��ازمان های غیردولت��ی اس��ت ک��ه 
نظ��ارت دول��ت را ندارند و از س��وی دیگر نی��ز، از امتیازات 
بخش خصوص��ی اس��تفاده می کنند؛ در حالی که س��لامت و 

شفافیت بخش خصوصی را ندارند.

کرباس��یان ب��ا اش��اره به ط��رح موض��وع واگذاری س��هام 
س��ازمان های توس��عه ای از جمل��ه ای درو و ایمی��درو گفت: 
واگذاری بخش��ی از سهام سازمان گسترش و نوسازی صنایع 
ای��ران )ای درو( و نیز س��ازمان توس��عه و نوس��ازی معادن و 
صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( اکنون داس��تان دیگری است؛ 
چراکه این س��ازمان ها برای توسعه کش��ور درست شده اند و 
در دهه های گذش��ته که سازمان های توسعه ای در کشورهای 
غربی ایجاد ش��د تا توسعه کش��ورها در امور صنعتی ر، پیش 
ببرن��د، ابتدا کار به ص��ورت دولتی پیش رف��ت و پس از آن، 
بخش خصوصی در آن کشورها، مدیریت پروژه ها را ادامه داد؛ 
و وظایف سازمان های توسعه ای باقی ماند؛ ولی مدل آن عوض 
شد و به سمت فناوری ها حرکت کرد؛ به این مفهوم که دولت 
تنها در جاهایی که بخش خصوصی علاقمند به سرمایه گذاری 
 نب��ود و مش��ارکت و دخال��ت نداش��ت، وارد ش��ده و کار 

را پیش برد.

س�رمایه�گذاری�معدنی�در�مناطق�محروم�لطمه���
می�بیند

وی اظهار کرد: در ایران، سازمان گسترش و نوسازی صنایع 
ایران )ای درو(، س��ابقه بس��یار درخش��انی در توسعه صنعتی 
کشور داشته و کارخانجات عظیم ماشین سازی، تراکتورسازی 
و خودروس��ازی را که یا بخش خصوصی قوت لازم برای ایجاد 
آن را نداشت یا سرمایه گذاری آن برای بخش خصوصی توجیه 
پذیر نبود را احداث کرد و به درس��تی در حوزه سرمایه گذاری 
وارد ش��د؛ ضمن اینکه به موازات، س��ازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( ش��کل گرفت که ظرف 
مدت ۲0سال اخیر، موفقیت های بسیار خوبی در عرصه معادن 
و اکتشافات داشته و پروژه های ملی بزرگی اعم از پروژه عظیم 
س��نگان، طلای زرش��وران و فولاد هرمزگان را به ثمر رسانده 
اس��ت؛ بنابراین بودن و ماندن س��ازمان های توسعه ای از جمله 
ایمیدرو و حضور آن در اقتصاد ایران، جزو ضرورت هایی اس��ت 
که نباید آن را نادیده گرفت. به گفته مدیرعامل سابق ایمیدرو، 
به نظر می رس��د ک��ه دولت برای تأمین کس��ری بودجه خود، 
تصمیم دارد بخشی از سهام خود در ۲سازمان توسعه ای ای درو 
و ایمی��درو را واگذار کند اما این اقدام در نهایت س��بب خواهد 
ش��د تا سرمایه گذاری های بلندمدت در مناطق محروم و کمتر 
توسعه یافته و به صورت کلی سرمایه گذاری های معدنی، دچار 

لطمه شود.
اکتش�اف�ب�رای�بخش�خصوصی�ریس�ک�بالایی���

دارد
کرباس��یان ادامه داد: به طور قطع واگذاری ای درو و ایمیدرو 

لطمه س��نگینی را به این ۲س��ازمان وارد خواهد آورد؛ به ویژه 
اینکه اگر به یک مثال تکمیلی رجوع کنیم، مش��اهده می شود 
که در حوزه اکتشاف، با توجه به اینکه ایران، یک کشور معدنی 
اس��ت، اما در عرض ۸0 سال گذش��ته، در حوزه اکتشاف، کار 
بس��یار وس��یعی انجام نش��ده و دلیل هم آن اس��ت که حوزه 
اکتش��افات، ریس��ک بالایی دارد؛ چراکه ممکن اس��ت بعد از 
عملیات ژئوفیزیک که دارای هزینه های سنگین حفاری است، 
ذخایر خوبی به دس��ت نیاید؛ این موضوع برای بخش خصوصی 
ریس��ک بالایی دارد و به همین دلیل، به آن ورود نکرده است؛ 
در حالی که ایمیدرو، در سال ۹۴ تصمیم گرفت تا در ۲00هزار 
کیلومتر، عملیات ژئوفیزیک و اکتش��اف انجام دهد و این، جزو 
وظایف ذاتی ایمیدرو بود و اگر انجام نمی شد، مشکل به وجود 
آورده و در بلندم��دت به کار لطمه وارد می آورد. وی ادامه داد: 
به هر حال هر میزان بخش خصوصی فعال ش��ود، سازمان های 
توسعه ای به س��مت اجرای پروژه های خاص حرکت می کنند؛ 
همانطور که کشورهایی مانند ژاپن، کره جنوبی، ایتالیا و افریقا 
و تعداد دیگری از کش��ورهای توسعه یافته نیز، سازمان دولتی 
توس��عه ای داشته و فعال هستند. کرباس��یان با اشاره به وجود 
قانون��ی مبنی بر ض��رورت واگذاری پروژه های ب��ه بهره برداری 
رس��یده ظرف ۳س��ال به بخش خصوصی از سوی سازمان های 
توس��عه ای گفت: دولت اگر علاقمند به واگذاری است، اکنون 
باید ایمیدرو و ای درو را مجبور کند تا پروژه هایی که در اختیار 
دارند را خصوصی کنند و چنانچه به دولت یا س��ازمانی بدهی 
دارن��د، این بدهی را پرداخ��ت کنند، نه اینکه خود س��ازمان 

توسعه ای واگذار شود.

رئی��س هیات عامل ایمیدرو از انتخ��اب مجری طرح پروژه 
آسیب شناس��ی و برنامه تهیه و اجرای طرح جامع سنگ های 
تزئینی در اردیبهش��ت جاری خبر داد و گفت: پیش��نهادهای 
ایمی��درو ب��ه منظور رف��ع گلوگاه ه��ای صنعت س��نگ های 
تزئینی در ش��ورای عالی معادن مطرح و توسعه این بخش در 

سال جاری سرعت خواهد گرفت.
ب��ه گزارش روابط عموم��ی ایمیدرو، خ��داداد غریب پور که 
در نشس��ت ویدئو کنفرانس بررس��ی برنامه های این سازمان 
در حوزه سنگ های تزئینی س��خن می گفت، افزود: پروژه ای 
با عنوان »آس��یب شناس��ی« این حوزه سال گذشته از سوی 
ایمی��درو تعریف ش��د و در کنار آن بحث تهی��ه طرح جامع 
س��نگ های تزئینی، در قالب چنین پ��روژه ای جداگانه دنبال 

می شود.

وی گفت: ش��رح خدمات طرح جامع صنعت سنگ کشور، 
بهمن سال گذشته تهیه و تنظیم شده است.

راهکارهای�توسعه�صنعت�سنگ��
مع��اون وزیر صنعت، معدن و تج��ارت در بخش دیگری از 
سخنانش با طرح پیشنهاداتی درباره توسعه صنعت سنگ های 
تزئینی، اعلام کرد: تعیین مشوق های صادراتی )حذف عوارض 
صادراتی(، تامین تجهیزات، ارائه تسهیلات و بازاریابی فروش 
از جمله موضوعات کلیدی این حوزه به ش��مار می رود که در 
شورای عالی معادن پیگیری می شود. وی عنوان کرد: معافیت 
از پرداخ��ت حقوق دولتی معادن کوچ��ک تزئینی به منظور 
توس��عه این مع��ادن، به عنوان یک برنام��ه حمایتی می تواند 
ش��امل اینگونه معادن شود که ش��ورای عالی معادن می تواند 
ای��ن مجوز را صادر کند. غریب پور ادامه داد: ش��رکت تهیه و 

تولید مواد معدنی ایران به عنوان راهبر توس��عه این صنعت، 
می تواند با تهیه یک بانک اطلاعاتی متش��کل از تعداد معادن 
غیرفعال سنگ های تزئینی و نظرخواهی از استان ها برای ارائه 

راهکار رونق اینگونه معادن، اقدامات لازم را داشته باشد.

ایج�اد�بازارچ�ه�در�اس�تان�اصفهان�ب�ا�رویکرد���
صادراتی

رئیس هیات عامل ایمیدرو با بیان اینکه راه اندازی بازارچه 
سنگ های تزئینی در اصفهان به صورت پایلوت در دستور کار 
قرار گرفته است، گفت: این بازارچه می تواند رویکرد صادراتی 
داشته باشد و در فعال سازی واحدهای تعطیل و نیمه تعطیل 
این حوزه اثرگذار باشد. این گزارش می افزاید، سازمان توسعه 
و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران از نیمه دوم سال ۹۷، 
توسعه حوزه سنگ های تزئینی را کلید زد. برگزاری جلسات 
مس��تمر و هم اندیش��ی با انجمن های تخصصی و فعالان این 
حوزه به منظور رونق این صنعت و همچنین تهیه طرح جامع 
سنگ های تزئینی از س��وی این سازمان در سال جاری انجام 

خواهد شد.

مدیرعامل�سابق�ایمیدرو:�

واگذاری�ایمیدرو�سرمایه�گذاری�های�معدنی�را�قفل�خواهد�کرد

پیشنهاد�ارائه�مشوق�های�توسعه�صادرات�به�معادن�کوچک�سنگ�تزئینی

بهره مندی صنعت فولاد از ۱۵هزار میلیارد تومان یارانه انرژی
معاون�وزیر�صمت�اعلام�کرد:�

 گروه معدن: 
معاون وزیر صمت گفت: س��ال گذشته حدود 
۲۵درص��د کل ارز غیر نفتی از طری��ق معادن و 
صنایع معدنی تأمین ش��د و رش��د زنجیره فولاد 
ح��دود ۲0 تا ۲۵ درصد بود و چش��م انداز خوبی 

هم برای سال جاری داریم.
به گزارش صدا و س��یما، داریوش اس��ماعیلی 
ب��ا حضور در برنامه گفت وگ��وی ویژه خبری که 
ب��ا موضوع قیمت گذاری محص��ولات فولادی در 
بازار داخل برگزار ش��د، با بیان اینکه ایران یکی 
از کشورهای بسیار مس��تعد بخش معدن است، 
افزود: اگ��ر بتوانیم از این ظرفی��ت خدادادی به 
خوبی اس��تفاده کنیم می توانیم رفاه و آس��ایش 
م��ردم را افزایش دهی��م و جهت  گیری های نظام 

تاکنون به این سمت بوده است.
وی با اش��اره ب��ه تاکید مقام معظ��م رهبری 
بر ل��زوم تقویت اقتصاد مقاومت��ی افزود: یکی از 
اهداف، این اس��ت که اقتصاد م��ا روی پای خود 

بایستد و تحت تأثیر تحریم ها قرار نگیریم.
اس��ماعیلی با اش��اره به اینکه پارسال یکی از 
س��خت ترین سال های کش��ورمان از نظر شرایط 
تحریم��ی بود، اضافه ک��رد:، اما با ای��ن حال در 
بخش معدن و صنایع معدنی نه  تنها از تولید کم 
نش��د بلکه به آن اضافه ش��د و به ویژه در زمینه 

فولاد، صادرات کشور افزایش یافت.
رشد��2۵درصدی�تولید�و�۲۰درصدی���

اکتشاف�معدنی�در�سال�جاری
وی با بیان اینکه در وزارت صمت، در ۳بخش 
اکتشاف، اس��تخراج و فرآوری تولید محصولات 
معدن��ی، هدف گذاری های عملیاتی انجام دادیم، 
گفت: در بخش صنایع معدنی برای س��ال جاری 
ح��دود ۲۵ درص��د افزای��ش تولی��د محصولات 
معدن��ی را هدف گ��ذاری کردی��م و در بخ��ش 
 اکتش��اف هم حدود ۲0 درصد ب��ه ذخایر قبلی

 خواهیم افزود.
مع��اون امور مع��دن و صنایع معدن��ی وزارت 
صنعت، مع��دن و تجارت گفت: راهب��رد ما این 

است که انتهای زنجیره را کامل کنیم.
رش�د��1۵برابری�گروه�آهن�و�فولاد���

در�بورس
اس��ماعیلی اف��زود: در ۴س��ال اخی��ر گ��روه 
آه��ن و ف��ولاد در ب��ورس ۱۴۸0درص��د یعنی 
۱۵برابر افزایش داش��ت در حالی که کل بورس 

۱0۹۵درصد یعنی حدود ۱0 برابر رشد داشت.

وی ادامه داد: پارس��ال فروش ف��ولاد مبارکه 
۲۳ه��زار و ۴۷۶ میلی��ارد توم��ان بود که س��ود 
عملیات��ی آن ۱۱ ه��زار و ۹۳۴ میلیارد تومان و 
سود خالص آن ۱۲ هزار و ۲۳۱ میلیارد تومان و 
حاشیه س��ود عملیاتی آن ۴۷ درصد و نرخ رشد 

سود سالانه آن ۷۷ درصد بود.
اس��ماعیلی افزود: ذوب آه��ن هم در این مدت 
۷ ه��زار و ۲00 میلی��ارد توم��ان ف��روش و ۱، 
۴۵۸میلیارد تومان سود عملیاتی و ۷۴۵میلیارد 
تومان سود خالص داشت و حاشیه سود عملیاتی 
آن ۱۴ درص��د و ن��رخ رش��د س��ود س��الانه آن 

۱۳۱درصد بود.
وی اضاف��ه کرد: فولاد خوزس��تان هم در این 
م��دت ۱۱ هزار و ۳۱۳ میلی��ارد تومان فروش و 
۳هزار و ۱۷0 میلیارد تومان سود عملیاتی داشت 
و سود خالص آن هم ۳هزار و ۱۵۵ میلیارد تومان 
و ۲۴ درصد حاشیه س��ود عملیاتی و ۷۳ درصد 

رشد سالانه داشت.
صنعت�فولاد��1۵هزار�میلیارد�تومان���

یارانه�انرژی�می�گیرد�
مع��اون امور مع��دن و صنایع معدن��ی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت گفت: صنعت فولاد ایران 
حدود ۳۷ میلیون متر مکعب گاز مصرف می کند 

و یاران��ه ای که از این بابت به مجموعه فولادی ها 
می رسد درحال حاضر با وجود قیمت پایین نفت، 
۴ هزار و ۷۶۹ میلیارد تومان اس��ت و اگر قیمت 
نفت بین ۵0 تا ۷0 دلار در هر بش��که باشد این 
یارانه بین ۱۲ تا ۱۵ هزار میلیارد تومان اس��ت و 

برق و آب هم این گونه است.
اسماعیلی افزود: آیا با وجود این یارانه ها، فولاد 

را باید به قیمت جهانی در داخل عرضه کنیم.
ت�ن��� �۱۰میلی�ون� س�الانه� ص�ادرات�

محصولات�فولادی
انجم��ن  نایب رئی��س  احرامی��ان،  به��ادر 
تولیدکنن��دگان فولاد هم با حضور در این برنامه 
با اش��اره به اینکه ش��یوع بیم��اری کرونا یکی از 
بزرگتری��ن چال��ش اقتصاد جهان در ۱00س��ال 
گذش��ته بوده است، گفت: پیش بینی می شود در 
بهتری��ن حالت، حدود ۷0 ت��ا ۸0 درصد با افت 

فعالیت اقتصادی روبه رو خواهیم شد.
احرامیان با بیان اینکه صنعت فولاد کشورمان 
در جایگاه بس��یار خوب��ی ق��رار دارد، ادامه داد: 
اکنون با تولید حدود ۲۷ میلیون تن، جایگاه دهم 

جهان را داریم.
وی اف��زود: در حدود ۱0 س��ال قبل در س��ال 
۱۳۸۸، دومی��ن وارد کنن��ده جه��ان ب��ا حدود 

۱0میلی��ون تن بودیم، اما اکنون ۱0 میلیون تن 
صادرات انواع محصولات فولادی داریم. احرامیان 
اضافه کرد: کش��ورمان از نظر تأمین نیاز صنایع 
داخلی خ��ود به محصولات ف��ولادی در جایگاه 

بسیار قوی قرار دارد.
نایب رئی��س انجم��ن تولیدکنن��دگان ف��ولاد 
با بی��ان اینک��ه در زمینه تولید ف��ولاد، بیش از 
تولی��د محصولات مان در این زمین��ه باید صادر 
ش��ود، افزود: پارس��ال جمع تولید شمش فولاد 
و محصولات نهایی ما ح��دود ۱0 و نیم میلیون 
تن ب��ود در حالی که برنامه ریزی م��ا برای تولید 

۱۲میلیون تن بود.
احرامیان گفت: انجم��ن تولیدکنندگان فولاد 
ایران ۱۶0 عضو دارد که فقط حدود ۱0 شرکت 

عضو این انجمن در بورس حضور دارند.
ذوب�آهن�اصفه�ان:�ورود�به�بورس���

به�معنای�خروج�از�شمول�قیمت�گذاری�
است�

احسان دش��تیانه، عضو هیات مدیره ذوب آهن 
اصفهان هم گفت: بر اساس ماده ۱۸ قانون توسعه 
ابزارهای مالی، زمان��ی که کالایی در بورس کالا 
قیمت گذاری و وارد بورس کالا می شود از شمول 

قیمت گذاری خارج می گردد.

وی اف��زود: از س��ال ۱۳۸۲ ک��ه ب��ورس کالا، 
فعالی��ت خود را آغاز کرد تا ۲س��ال قبل، بورس 
کالا بر اس��اس قواعد و ش��یوه نامه ها در حال کار 
بود و قیمت گذاری در بورس کالا انجام می ش��د، 
اما از ۲س��ال پیش که جهش قیم��ت ارز اتفاق 

افتاد بورس کالا رویه های خود را کنار گذاشت.
دشتیانه اضافه کرد: از ۲ماه پیش از عید، دوباره 
این فش��ارها زیاد شد و در اسفند، اتفاق جدید با 
ابطال معاملات در بورس کالا افتاد و شاهد ابطال 
معاملات ۷۳ هزار تن ش��مش فولادی در بورس 
کالا بودی��م و این ابطال به عل��ت رعایت نکردن 

سقف بالا و پایین بود.
عضو هیات مدیره ذوب آهن اصفهان اضافه کرد: 
شرکت ذوب آهن با وجود کرونا، همه تلاش خود 
را انجام می دهد تا با حداکثر ظرفیت خود تولید 
کن��د اگر این ش��رکت بتواند م��واد اولیه خود را 
تأمی��ن کند می تواند تولید خ��ود را تا ۲۵ درصد 

افزایش دهد.
دش��تیانه گفت: نرخ ش��مش فولاد خوزستان 
تعیین کنن��ده هم��ه قیمت هاس��ت، ام��ا واقعی 
قیمت گذاری نمی ش��ود. پیش از تعطیلات، این 
ش��مش با قیمت ۳ه��زار و ۹00 توم��ان معامله 
ش��د که با دلار نیمایی ۱۳ ه��زار و ۷00 تومان 
می ش��ود ۲۸۸ دلار در حالی که قیمت ش��مش 

۳۸0 دلار بود.
فرم�ول��� کالا:� ب�ورس� مع�اون�

قیمت�گذاری�مبنای�علمی�ندارد
رضا محتش��می پور، مع��اون عملیات و نظارت 
ب��ورس کالا نی��ز در ارتباط تلفنی ب��ا این برنامه 
گفت: مس��ئله اول روش تعیین قیمت ش��مش 
به عن��وان کالای پایه اقلام فولادی اس��ت. همه 
کالاهای دیگر را بر اساس فرمولی بر پایه شمش، 

قیمت گذاری می کنیم.
وی ادامه داد: مشکل ما این است که نمی دانیم 
فرمول��ی که برای تعیین قیمت ش��مش در حال 
استفاده است ایا از استحکام لازم برخوردار است 
ی��ا خیر. زیرا عددی که از این فرمول اس��تخراج 

می شود مبنای علمی ندارد.
محتش��می پور با بیان اینکه قیمت ش��مش به 
درس��تی تعیین نمی شود، گفت: فرمول آن مورد 

انتقاد و به این موضوع، کمتر توجه شده است.
وی افزود: گذاش��تن س��قف قیمتی در بورس 
یکی از پرهزینه تری��ن اقدامات ممکن در بورس 

است، اما به مراتب از وضع فعلی، بهتر است.
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نیمی از معادن کشور در حالی غیرفعال هستند که احیای 
آنها نقش مهم��ی در ایجاد جهش تولید و درآمدزایی ریالی 
و ارزی خواهد داش��ت. این اقدام نیازمند برنامه ریزی دقیق 
و ایجاد شرایط مناس��ب برای سرمایه گذاری دولت و بخش 

خصوصی است.
به گ��زارش فارس، در س��الی که با عن��وان جهش تولید 
نامگذاری ش��ده است، توجه به پتانس��یل معدنی و افزایش 
تولیدات این بخ��ش می تواند تاثی��ر قابل توجهی در جهش 
اقتصادی کش��ور،  افزایش درآمدهای ارزی کشور و جبران 

کاهش فروش نفت داشته باشد.
درحالی بحث فعال س��ازی معادن مطرح اس��ت که تفاهم 
نامه های فعال س��ازی و توس��عه مع��ادن کوچک مقیاس که 
بهمن 96 به امضا رسید، مقرر شد در یک دوره 5ساله تعداد 
5۰۰ معدن غیرفعال، فعال شوند که این اتفاق باعث اشتغال 

۲5 هزار نفر خواهد شد.

 در عی��ن حال، براس��اس آم��ار وزارت صنع��ت، معدن و 
تجارت، درحال حاضر حدود 4 هزار معدن غیرفعال در همه 
گ��روه های مواد معدنی وجود دارد که 9 درصد آنها، معادن 
فلزی، ۲۱ درصد معادن س��نگ تزیین��ی، 5۱ درصد معادن 
مصالح ساختمانی و ۱5 درصد از سایر معادن مانند نسوزها 

و... هس��تند.  وجیه الله جعفری، مدیرعامل ش��رکت تهیه و 
تولید مواد معدنی نیز پیش��تر در این  باره گفته بود: براساس 
آم��ار وزارت صنعت حدود ۱۰ هزار معدن در کش��ور وجود 
دارد ک��ه دارای پروان��ه بهره برداری هس��تند، از این تعداد 
53 درص��د فعال، 47درصد غیرفع��ال و ۲درصد نیز درحال 
تجهیزند. به گفته وی، براس��اس آم��ار 98.3 درصد معادن، 
کوچک مقیاس هس��تند که 85 درصد اشتغال و 65 درصد 

تولید را در برگرفته اند.
 وی س��ال گذش��ته گفته بود: آم��ار مع��ادن غیرفعال و 
فعالی که امکان توس��عه وجود دارد با مش��اور مورد بررسی 
 ق��رار می گی��رد و س��ال جاری پای��ش کل اس��تان ها انجام 

خواهد شد. 
 ام��ا مش��کلاتی ک��ه در خروج��ی پای��ش مث��ل تامین 
نقدینگی، زیرس��اخت، بازار و تکنول��وژی وجود دارد، امکان 
ف��راوری و س��رمایه را کم می کند. بنابرای��ن یکی از دلایل 

 س��رمایه گذاری بر اس��اس میزان ذخیره و تولیدی است که
 انجام می شود.

 مدیرعامل ش��رکت تهیه و تولید م��واد معدنی گفته بود: 
تجمیع معادن یکی از راهکارها اس��ت که با شناسایی دقیق 
می توانیم به واحد فرآوری مشترک دست یایم. راهکار دوم، 
ایجاد زیرساخت ها و تامین سرمایه است که با فراهم کردن 
ش��رایط، سرمایه گذاران معرفی می شوند. بحث بر سر برنامه 
فعال س��ازی معادن کوچ��ک در حالی مطرح اس��ت که در 
س��ال جهش تولید، افزایش تولیدات معدنی و احیای معادن 
غیرفعال می تواند نقش مهمی در تحقق ش��عار س��ال جاری 
داش��ته باش��د.  البته این اتفاق نیازمند ارائه برنامه ای دقیق 
و اجرایی اس��ت و ع��لاوه بر این، اطلاع رس��انی درباره نحوه 
فعال س��ازی مع��ادن و چگونگی مش��ارکت فع��الان بخش 
خصوص��ی نیز نقش مهمی در عملی ش��دن ب��ه موقع این 

برنامه خواهد داشت. 

اهمیت احیای معادن غیرفعال برای جهش تولید

تحولات دیجیتالی در بخش معدن
معدنکاران ملزم به بارگذاری  اطلاعات تولید درکاداستر شدند

 فواید کاداستر
 برای معادن

براساس قانون معادن، مواد معدنی در 6 گروه 
طبقه بندی می ش��وند و مشخص ش��ده که فعال 
معدنی در هر گروه بای��د حداقل امتیازاتی برای 

صلاحیت مالی و فنی داشته باشد. 
معدنکار برای اینکه پروانه بهره برداری دریافت 
یا اکتشاف خود را ثبت کند باید مراحل قانونی را 
طی کند که شامل ثبت محدوده، دریافت پروانه 

اکتشاف و گواهی کشف است. 
از الزامات کار این است که فرد صلاحیت فنی 
و مالی که س��ازمان نظام  مهندسی استان مجوز 

آن را صادر می کند، داشته باشد.
 ت��ا پی��ش از راه ان��دازی س��امانه کاداس��تر و 
الکترونیکی ش��دن امور، معدنکار به ناچار تمامی 
مراحل یادش��ده را حض��وری انجام م��ی داد اما 
خوشبختانه چند سالی است که ثبت بهره برداری 
و اکتشاف باید در سامانه و به صورت الکترونیک 

انجام شود. 
در گذش��ته فع��الان معدنی برای اکتش��اف و 
بهره ب��رداری در محدوده ه��ای معدن��ی چیزی 
به عنوان نقش��ه مبنا داش��تند که اجازه دخل و 
تصرف را به آنها می داد، ضمن اینکه زمان بر هم 
بود. به این دلیل که تعدد درخواس��ت ها زیاد بود 
و ثبت  دس��تی انجام می ش��د، مسئولان مربوطه 
نمی توانستند به س��رعت به تمامی امور رسیدگی 
کنند. فعال معدنی در این روند شاهد تلف شدن 
زم��ان زیاد بود، به نحوی که گاه��ی برای گرفتن 

یک پروانه بهره برداری تا 3 ماه معطل می شد. 
درباره ثبت اکتش��اف هم ای��ن موضوع صادق 
بود. خوشبختانه بعد از راه اندازی سامانه کاداستر 
دسترس��ی متقاضیان راحت تر شد و ازآنجایی که 
ای��ن س��امانه دقت بالای��ی دارد جل��وی خطای 

انسانی را می گیرد. 
معدنکار به جای اینکه 3ماه معطل شود با بهره 
از این س��امانه می تواند بعد از 3روز پاسخ خود را 
دریافت کند. اکنون با مصوبه وزارتخانه و باتوجه 
به شرایط بحرانی به خاطر ویروس کرونا اهمیت 

سامانه کاداستر بیشتر هم شده است.

نقش افزایش سرمایه 
گل گهر در جهش تولید

 افزایش س��رمایه ش��رکت معدن��ی و صنعتی 
گل گهر، به اتفاق آرا به تصویب مجمع رسید.

به گ��زارش روابط  عمومی گل گه��ر، در مجمع 
عموم��ی فوق العاده ک��ه در محل س��الن تلاش 
برگزار ش��د، اعضای مجمع، به افزایش س��رمایه 
»گل گه��ر« از 48۰۰میلیارد به ۱۰ هزار میلیارد 

تومان موافقت کردند.
این نشست که با حضور حد نصاب قانونی اعضا 
و بازرس قانونی تش��کیل شد، مقرر کرد افزایش 
سرمایه در دو گام انجام شود. بر همین اساس در 
گام نخس��ت با آورده نقدی سهامداران، سرمایه 
شرکت از 48۰۰ میلیارد به 744۰ میلیارد تومان 

می رسد.
همچنین مجمع، اختیار مابقی افزایش سرمایه 
را ب��ه هیات مدیره واگ��ذار کرد که در گام دوم تا 
رسیدن به سرمایه ۱۰ هزار میلیارد تومانی اقدام 

کند.
شرکت گل گهر در اواخر س��ال گذشته مجوز 
افزایش بیش از ۲برابری س��رمایه را از س��ازمان 

بورس اوراق بهادار دریافت کرده بود.
جمشید ملارحمان، مدیرعامل شرکت معدنی 
و صنعت��ی گل گه��ر در ای��ن مجم��ع و پیش از 
رای گی��ری درب��اره افزایش س��رمایه اظهار کرد: 
بی��ش از 6۰ درص��د مواداولی��ه مورد نی��از باید 
خریداری ش��ود تا جهش تولید پیش بینی شده 

محقق شود.
 وی ضم��ن تقدیر از س��هامداران، کارکنان و 
کارگران این ش��رکت خاطرنش��ان کرد: به دلیل 
اینک��ه گل گهر نق��ش اساس��ی در زنجیره تولید 
فولاد کش��ور دارد، باید موضوع افزایش سرمایه 

در سرلوحه برنامه ها قرار گیرد.

مهدی لطفی
 کارشناس معدن

وزی��ر صنع��ت، معدن و تج��ارت گفت: ای��ران در بخش 
معدن ش��رایط خوبی برای تولید و صادرات دارد و چنانچه 
این فرصت را قدر بدانیم س��ال جاری در این بخش ش��اهد 
جه��ش تولی��د خواهیم بود. ب��ه گزارش مع��دن نیوز، رضا 
رحمان��ی در دیدار رئیس جدید س��ازمان نظام مهندس��ی 
معدن کش��ور اظهار ک��رد: س��ال جاری فرصت های خوبی 
برای ایج��اد تحول بزرگ در بخش مع��دن و جهش تولید 
در کشور داریم؛ تحولی که مستلزم پشتکار فعالان معدنی و 

اقناع جامعه است. وی با مساعد خواندن شرایط فعالیت در 
حوزه معدن، بر اهمیت تس��ریع در جذب سرمایه داخلی و 
خارجی برای تامین نقدینگی به عنوان یکی دیگر از الزامات 
این بخش تاکید کرد. وزیر صمت با اش��اره به تدوین نقشه 
راه معادن برای نخس��تین بار که در سال گذشته ابلاغ شد؛ 
توس��عه فعالیت های اکتش��افی، احیاء، فعال سازی و توسعه 
معادن کوچک مقیاس، تکمیل زنجیره ارزش فلزات اساسی 
)فولاد، مس و آلومینیوم(، تجهیز و نوسازی معادن کشور و 

توسعه پایگاه ملی داده های علوم زمین را ازجمله برنامه های 
س��ال جاری این وزارتخانه برای توس��عه مع��ادن و صنایع 
معدنی عنوان کرد. وی با مهم خواندن آگاهی افکارعمومی 
از فعالیت های معدنی برای جلب مشارکت آنان، بر ضرورت 
اطلاع رسانی گسترده به مردم تاکید کرد.وزیر صمت تصریح 
ک��رد: رویکرد وزارت صمت در این دوره، تفویض گس��ترده 
اختیارات به تش��کل های مردم نهاد اس��ت اما این تفویض 
تنه��ا در صورتی ثمربخ��ش خواهد بود که این تش��کل ها 

پای کار بیایند و مس��ئولیت بپذیرند. رحمانی با اعلام اینکه 
در وضعیت کنونی، حجت برای همه تمام ش��ده اس��ت، از 
رئیس نظام مهندس��ی معدن خواست تا با همراهی معاون 
امور معادن و صنایع معدنی صمت، با بسیج تمام فعالان این 
حوزه، برای ایجاد تحول در این بخش دست به کار شود. وی 
پیشنهاد داد شورای منظمی با حضور سازمان ها و تشکل ها 
و نهادهای مردمی مرتبط، برای تقویت همگرایی در بخش 

معدن تشکیل شود.

وزیر صنعت، معدن و تجارت: 
شرایط برای جهش تولید در بخش معدن فراهم است

 منیر حضوری: 
براس��اس مصوب��ه و اب��لاغ وزارت صنع��ت، 
مع��دن و تجارت تمامی بهره ب��رداران معدن از 
۲اردیبهش��ت ۱399 باید آمار تولید خود را در 

سامانه کاداستر معدنی بارگذاری کنند.
 ای��ن موضوع به صورت رس��می ب��ه فعالان 
معدن��ی ابلاغ  ش��ده و امید اس��ت ک��ه تمامی 
بهره برداران در جریان این موضوع قرار بگیرند.

 بن��ا به گفته علی عب��دی، معاون امور معادن 
و صنای��ع معدن��ی س��ازمان صنع��ت، معدن و 
تج��ارت اس��تان تهران ای��ن موضوع ب��ه نفع 
بهره برداران اس��ت؛ چراکه در ش��رایط کرونایی 
دیگر لازم نیس��ت برای ثبت آمار به س��ازمان 
گزارش��ی  »روزگار مع��دن«  کنن��د.  مراجع��ه 
 درباره اهمی��ت این مصوبه تهی��ه  کرده که در

 ادامه می خوانید.
معادن فعال و غیر فعال �

کاووس قاس��می، سرپرست دفتر بهره برداری 
مع��ادن در وزارت صنعت،  مع��دن و تجارت با 
اش��اره به اهمیت مصوبه وزارتخانه در ش��رایط 
حاض��ر گف��ت: بهره بردار همیش��ه موظف بوده 
آمار تولید خود را به صورت ماهانه به س��ازمان 
صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان گزارش بدهد 
و ب��رای این مهم بیش��تر در ای��ن محل حاضر 
می شده اس��ت. هرچند حدود 6 سال است که 
ما ظرفیت های گس��ترده ای در سامانه کاداستر 
تعریف کرده ایم تا مراجعه حضوری کمتر شود 
اما اغلب بهره برداران معدن از س��امانه بهره ای 

نمی گرفتند. 
سرپرست دفتر بهره برداری معادن در وزارت 
صنع��ت،  مع��دن و تج��ارت اظهار ک��رد: امروز 
بحران کرونا موجب ش��ده اهمیت اس��تفاده از 

این سامانه پررنگ شود. 
ل��زوم رعای��ت فاصله اجتماع��ی موجب عدم 
حضور و تجمع اداری ش��ده و در نتیجه کارکرد 
دولت الکترونیک و سامانه کاداستر بیشتر خود 

را نمایان کرده است. 
قاس��می درباره مزای��ای ای��ن مصوبه گفت: 
ازآنجایی که ما باید آمار تولید معادن را به صورت 
آنلای��ن و به روز داش��ته باش��یم، بهره برداران و 
مسئولان فنی موظف هستند آمار تولید خود را 
در سامانه کاداستر بارگذاری کنند. مسئله دیگر 
اینکه باید از روش های س��نتی فاصله بگیریم و 
برای رشد دولت الکترونیک گام برداریم و به روز 

باشیم. 
در گذش��ته بهره برداران در سازمان صنعت، 
مع��دن و تجارت اس��تان حاضر می ش��دند اما 
دیگر نیازی به حضور فیزیکی آنها در این محل 

نیست.
 او تاکید کرد: در این س��امانه همه موارد در 
نظر گرفته  ش��ده و مشخص است بهره بردار در 

چه تاریخی اطلاعات را بارگذاری کرده است. 
قاس��می با اشاره به مش��کلات بی توجهی به 
س��امانه کاداس��تر گفت: ما هر  سال باید آمار و 
اطلاعات سال قبل درباره تولید، اشتغال و... در 
بخش معدن را تجمیع و بررس��ی می کردیم که 

ای��ن کار به  دلیل گس��تردگی معادن در مناطق 
مختلف کشور بس��یار زمان بر بود، به طوری  که 
گاه��ی جمع آوری اطلاعات ت��ا 6 ماه هم طول 
می کشید. خوشبختانه این مصوبه و نگرانی های 
ناش��ی از بحران کرونا باعث ش��ده کار سرعت 

بگیرد و آمار ما هم به روز شود.
 سرپرس��ت دفت��ر بهره ب��رداری مع��ادن در 
وزارت صنع��ت،  معدن و تجارت ب��ا بیان اینکه 
صح��ت اطلاع��ات بارگذاری ش��ده از س��وی 
س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تج��ارت اس��تان 
تایید می ش��ود، اظهار کرد: اینک��ه بهره بردار یا 
نماین��ده او اطلاع��ات را بارگ��ذاری کند کافی 
اس��ت، چراک��ه بعد ما تم��ام م��وارد را با دقت 
 بررس��ی می کنی��م و کاس��تی ها را ب��ه اطلاع

 آنها می رسانیم. 
او درب��اره اهمی��ت س��امانه کاداس��تر گفت: 
فرآینده��ای کار مع��دن از ثب��ت مح��دوده تا 
دریافت مجوز در این س��امانه ثبت می شود، از 
دیگر مزایای س��امانه یادشده می توان به روشن 
ش��دن وضعیت معادن فعال و غیرفعال اش��اره 

کرد؛ بنابراین سامانه قابلیت های زیادی دارد. 

قاسمی در پاسخ به این سوال که چرا تاکنون 
بهره ب��رداران به این س��امانه به��ا نداده اند و از 
مش��کلات فنی گله  دارند، اظهار ک��رد: درباره 
اینکه چ��را تاکنون برخی از فع��الان معدنی از 
س��امانه بهره نگرفته اند و کاداس��تر مشکلاتی 
داش��ته، می ت��وان ب��ه کمبود بودج��ه و تامین 
نب��ودن زیرس��اخت ها ب��رای راه ان��دازی کامل 

سامانه اشاره کرد.
 البته فراموش نکنیم که این سامانه در برخی 
فازها عملیاتی شده اما فرآیندهای دیگری دارد 
که باید اجرایی ش��ود. او ادامه داد: علت تاخیر 
را باید از مجری این سامانه یعنی دفتر اکتشاف 
وزارتخانه س��وال کرد، بنده تا جایی که مرتبط 
به بخش بهره برداری اس��ت می توانم پاس��خگو 

باشم. 
حل مشکلات سامانه تا پایان سال �

عباس امیدی، سرپرست دفتر اکتشاف وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت با بیان اینکه س��امانه 
کاداس��تر باعث ش��ده مش��کلات و نگرانی های 
فعالان معدنی در زمینه مراجعه به س��ازمان ها 
و احتم��ال تجم��ع در این مکان ه��ا و به دنبال 

آن ابت��لا ب��ه بیم��اری کرون��ا کمرنگ ش��ود، 
اظهار کرد: خوش��بختانه می ت��وان گفت دیگر 
کس��ی به س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
اس��تان مراجع��ه نمی کن��د و تمام��ی فعالان 
 معدن��ی از طری��ق ای��ن س��امانه کار خ��ود را 

پیگیری می کنند. 
معاون پیشین مدیرکل دفتر اکتشاف وزارت 
صنعت،  مع��دن و تجارت برای ب��ه  حق الارض 
اش��اره و تصری��ح کرد: براس��اس تبص��ره ۲ و 
3 م��اده 6 قانون معادن ب��رای تمدید و صدور 
مج��وز اکتش��اف، متقاضی��ان موظف هس��تند 
مبلغ��ی را ب��ه ازای ه��ر کیلومترمربع پرداخت 
کنن��د که به نام حق الارض معروف اس��ت. این 
مبل��غ در گروه ه��ای مختلف معدن��ی متفاوت 
 اس��ت و ه��ر س��ال در ش��ورای عالی مع��ادن

 تصویب می شود.
 باتوجه به کارکرد س��امانه کاداستر و شیوع 
ویروس کرونا دیگر لازم نیست فعال معدنی به 
بانک مراجعه و این مبلغ را پرداخت کند بلکه با 
ورود به سامانه می تواند در بخش مشخص شده 

آن را پرداخت  کند. 
او ادامه داد: حتی تهیه س��وخت برای معادن 
نیز از طریق این س��امانه انجام می ش��ود؛ تنها 
کافی است بهره بردار یا مسئول فنی آمار تولید 

خود را در سامانه وارد کند. 
او با اش��اره به اهمیت اب��لاغ وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت اظه��ار کرد: هرچن��د قبل از 
کرونا هم س��امانه فع��ال ب��وده و متقاضیان از 
این طری��ق امور خود را پی��ش می بردند  اما با 

 ش��روع این بحران س��امانه نمود بیشتری پیدا
 کرده است. 

امی��دی در پاس��خ ب��ه این پرس��ش که چرا 
س��امانه بین برخ��ی از فع��الان معدنی طرفدار 
ن��دارد، اظهار کرد: بخش بهره برداری وزارتخانه 
باید پاس��خگو باش��د که برای عملیاتی شدن و 
راه ان��دازی این س��امانه دیر اقدام ک��رده اما در 
بخش اکتش��اف وزارتخانه باید گفت براس��اس 
تبص��ره 3م��اده 6قانون معادن از س��ال93 که 
س��امانه ایجادش��ده به ط��ور مرت��ب و آنلاین 
 مجوزها را صادر و ثبت و صدور درخواست ها را 

پیگیری  کرده ایم. 
سرپرست دفتر اکتشاف وزارت صنعت، معدن 
و تجارت در پاس��خ به این س��وال که برخی از 
فعالان معدنی از قطعی س��امانه و معطل ماندن 
گاه تا چندی��ن روز گله  دارند، اظهار کرد: مثل 
همه مواردی که در کشور قطعی اینترنت داریم 
در این س��امانه هم پی��ش می آید اما باید گفت 
این مسئله مقطعی است و خلل خاصی در روند 

کار ایجاد نمی کند. 
امی��دی اظهار کرد: س��امانه کاداس��تر هنوز 
تکمیل  نش��ده و نواقص��ی در امور فنی دارد که 

باید برطرف شود.
 بخش اکتش��اف تنها بخش��ی از فرآیند فنی 
کار را برعه��ده دارد و مابق��ی کار در دس��ت 
معاونت نوسازی و تحول اداری وزارتخانه است. 
او در پای��ان ابراز امیدواری ک��رد که تا پایان 
س��ال مشکلات سامانه برای بهره برداران به طور 

کامل برطرف شود.

عباس امیدی: هرچند قبل از کرونا هم سامانه فعال 
بوده و متقاضیان از این طریق امور خود را پیش 

می بردند  اما با شروع این بحران سامانه نمود بیشتری 
پیدا کرده است
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پیش بینی ۸۰۰هزار تن 
تولید و فروش در مجتمع 

سنگ آهن مرکزی
مدیر مجتمع معادن سنگ آهن فلات مرکزی 
ای��ران گفت: مجتمع برای س��ال جاری در حوزه 
تولید س��نگ آهن دانه بندی پرعیار ۸۰۰هزار تن 
و در بخ��ش ف��روش نیز برنامه ۸۰۰ه��زار تن را 
پیش بینی کرده است که این میزان، از استخراج 

۲میلیون تن سنگ آهن به  دست خواهد آمد.
س��یدفرهاد اس��لامی ، در گفت وگو ب��ا اقتصاد 
آنلاین با اش��اره به برنامه مجتمع در س��ال ۹۹، 
گفت: برنام��ه مجتمع معادن س��نگ آهن فلات 
مرکزی ای��ران برای س��ال جاری در حوزه تولید 
س��نگ آهن دانه بندی پرعیار ۸۰۰هزار تن و در 
بخ��ش فروش نی��ز ۸۰۰ هزار تن اس��ت که این 
میزان، از اس��تخراج ۲ میلیون تن سنگ آهن به  

دست خواهد آمد.
وی ادام��ه داد: می��زان تولی��د ای��ن مجتمع 
براس��اس برنامه تا پایان س��ال۹۸، ۸۰۰هزار تن 
س��نگ آهن دانه بندی ش��ده بود که ب��ا توجه به 
افزایش ۲درصدی عملک��رد، این میزان به بیش 
از ۸۱۶هزار تن رسید و عملکرد مجتمع فراتر از 

برنامه تعیین شده، بود.
اس��لامی تاکی��د ک��رد: ف��روش س��نگ آهن 
دانه بندی شده نیز در مجتمع معادن سنگ آهن 
ف��لات مرکزی تا پایان س��ال ۹۸، ۸۰۰ هزار تن 
بوده است که این رقم با افزایش ۱۲.۱۶درصدی، 
بیش از ۸۹۷ هزار تن فروش داش��ت که رش��د 

قابل توجهی را ثبت کرد.
مدی��ر مجتمع س��نگ آهن ف��لات مرکزی با 
اش��اره ب��ه تمهیدات ای��ن مجتم��ع در مقابله با 
وی��روس کرون��ا و جلوگیری از گس��ترش آن در 
مجتم��ع، بیان کرد: واحد HSEE مجتمع اقدام 
به تهیه موارد و پروتکل های بهداش��تی از جمله 
تهیه مطالب آموزش��ی و ابلاغ به تمام پرس��نل 
مجتم��ع از طری��ق پورتال روابط عموم��ی، نامه، 
بروش��ور، آموزش چه��ره به چه��ره و گروه های 
مج��ازی، تهی��ه و توزی��ع دس��تکش، ماس��ک، 
ژل ضدعفونی کنن��ده در می��ان پرس��نل، تهیه 
محلول ه��ای ضدعفونی کنن��ده وایتکس و الکل 
برای ضدعفون��ی روزانه تمامی دفاتر، س��الن ها، 
درب ها، خودروها و تجهیزات، خرید ۵ دس��تگاه 
تب س��نج غیرتماس��ی و ارزیابی و پایش درجه 
ح��رارت بدن کارکنان، مکاتب��ه با پیمانکاران در 
ب��رای تمدید مرخص��ی افراد غیربوم��ی و ایجاد 
شرایط دورکاری برای پیشگیری از بیماری افراد 

دارای بیماری زمینه ای کرده است.

 عملیات استخراج 
از معدن آنومالی شمالی 

بافق آغاز شد
با حضور مدیران عامل شرکت های سنگ آهن 
باف��ق، آه��ن و فولاد غدی��ر ایرانی��ان، هلدینگ 
صنع��ت و مع��دن غدیر و ش��رکت معدن��ی آریا 
جن��وب ایرانیان که س��هامداران اصلی ش��رکت 
صنای��ع معدن��ی نوظه��ور کویر بافق هس��تند، 
عملیات اجرایی و اس��تخراج از مع��دن آنومالی 

شمالی در شهرستان بافق استان یزد آغاز شد.
به گزارش چی��لان آنلاین، مهندس اس��دالله 
فرش��اد، مدیرعامل ش��رکت فولاد غدیر ایرانیان 
اظهارک��رد: ای��ن اقدام مه��م در زمین��ه تامین 
مناس��بات ارتقاء تولید محص��ولات معدنی و به 
منظور جهش تولید فولاد ایران به س��مت تحقق 
تامین مواد اولیه مورد نیاز تولید ۵۵ میلیون تن 

محصولات فولادی خواهد بود.
وی تصریح ک��رد: این اتفاق بزرگ، گامی مهم 
در زمینه تامین ۱۶۵ میلیون تن کنستانتره مورد 
نیاز کش��ور در افق ۱۴۰۴ به شمار می رود که در 

ماه مبارک رمضان آغاز شد.
مدیرعام��ل ش��رکت ف��ولاد غدی��ر ایرانیان از 
سازمان های ایمیدرو و شرکت تهیه و تولید مواد 
اولیه فولاد ایران )ایمپاسکو( که در قالب مزایده 
عمومی بهره برداری ۲۵ س��اله از معادن آنومالی 
شمالی و میشدوان را در قراردادی با عمر معدن 
به ش��رکت صنای��ع معدنی نوظه��ور کویر بافق 
واگذار کردند به لح��اظ حمایت های همه جانبه 

تشکر کرد.
فرش��اد با اش��اره به اینکه، با بهره ب��رداری از 
معادن مذکور زمینه اشتغال مولد و مستمر برای 
حدود یک هزار نفر فراهم خواهد شد، خاطرنشان 
کرد: پیمانکار این پروژه شرکت صنعتی و معدنی 
شهداب یزد و مشاور آن شرکت مهندسان مشاور 

کاوشگران هستند.

مدیرعامل شرکت توسعه آهن و فولاد گل گهر پیشنهاد کرد 
که برای 3ماهه یا ۶ ماهه اول سال جاری، شرایط و قیمت های 

سال گذشته در نظر گرفته شود.
 ب��ه گزارش مع��دن ۲۴، محم��د محیاپور گف��ت: به دلیل 
تعطیلی ه��ای مکرر اقتصاد جهانی و موض��وع ویروس کرونا، 
تصمیماتی که اکنون گرفته شود قطعاً کارشناسی و براساس 
اعداد و ارقام واقعی نیس��ت، اما پس از مدت این 3 تا ۶ ماه، 

بازار جهانی خود را پیدا کرده و تنظیم می کند.
وی اف��زود: در س��ال ۹۷ از مجموع��ه ۲۵۰ هزار تن عرضه 
آهن اسفنجی حدود ۲۵ هزار تن به مشتریان فروخته شد، در 
سال ۹۸ بازار رقابتی شد و به همین دلیل آن را منصفانه بین 
همه مش��تریان توزیع کردیم، علاوه بر آن از تیر پارسال برای 

آهن اسفنجی عوارض در نظر گرفته شد.
مدیرعامل ش��رکت توس��عه آهن و فولاد گل گهر گفت: از 
زمان وض��ع عوارض، فروش آهن اس��فنجی دیگ��ر اقتصادی 
نیس��ت و اکنون در عمل ص��ادرات به دلیل س��ود ده نبودن 

متوقف شده است.
محیاپور بیان کرد: این ش��رکت بزرگ تری��ن عرضه کننده 
آهن اسفنجی کشور است و ظرفیت تولید آن برای سال جاری 
3میلیون تن می باشد، با توجه به وضع عوارض همه محصول 
را در بازار داخل عرض می کنیم، در حالی که با وجود عوارض 
ضررده می شویم، اما بدون عوارض حاشیه سود مصرف داخلی 

و صادرات به هم نزدیک می شود.
وی تاکی��د کرد: به دلیل لزوم اس��تمرار ارتباط فولاد ایران 
با جهان، شناس��اندن محصولات ای��ران در بازارهای جهانی و 
روبه رو ش��دن با مازاد آهن اس��فنجی در س��ال های آینده )به 

دلیل در حال راه اندازی بودن کارخانجات زیاد از این دس��ت(، 
صادرات مهم و ضروری اس��ت، ضمن اینکه به دس��ت آوردن 
بازار در س��طح جهان به راحت��ی اتفاق نمی افتد که به همین 
راحت��ی بخواهی��م از آنها چشم پوش��ی کنی��م؛ بنابراین باید 

همیشه ارتباط صادرات برقرار باشد.
مدیرعامل ش��رکت توسعه آهن و فولاد گل گهر خاطرنشان 
کرد: اگر تولید آهن اس��فنجی زیاد ش��ود نگهداری آن سخت 
ش��ده و باید کارخان��ه را تعطیل کرد، بنابراین باید همیش��ه 
صادرات آهن اس��فنجی برقرار باش��د، ضم��ن اینکه صادرات 

منجربه متعادل شدن بازار داخل می شود.
وی اظهارک��رد: ه��ر چند در س��ال های گذش��ته صادرات 
آهن اس��فنجی کم ب��وده، اما وقتی بر همی��ن اندک صادرات 
عوارض وضع ش��د، بازار به هم ریخت و دپوی آهن اس��فنجی 

شرکت ها افزایش یافت.
محیاپ��ور گف��ت: در موض��وع قیمت گذاری، بای��د مبنای 
گزارش های کارشناس��ی صورت های مالی حسابرس��ی شده 
باش��د، زیرا گزارش هایی که اش��خاص آماده می کنند به نفع 
خودشان تنظیم می شود. وی اظهار کرد: در سال های گذشته 
وضعیت آهن اسفنجی خوب نبود، ضمن اینکه قیمت گاز چند 
برابر ش��ده است، این در حالی است که ۸۰ درصد مصرف گاز 
در کل فرآیند فولاد در واحدهای احیا انجام شده و بیشترین 
هزینه را دارد. مدیرعامل شرکت توسعه آهن و فولاد گل گهر 
افزود: مبنا قرار دادن حساب و کتاب گزارش های کارشناسی 
3ماه پایانی س��ال اشتباه است، زیرا در این ماه ها حاشیه سود 
خوب اس��ت  این درحالی اس��ت که باید میانگین و متوس��ط 
موزون کل س��ال دیده ش��ود. وی تصریح کرد: تولید هر تن 

آهن اسفنجی ۱۱۰ یورو س��رمایه گذاری نیاز دارد، یعنی یک 
واحد 3میلیون تنی تولید آهن اس��فنجی نیازمند حدود 3۰۰ 
هزار یورو سرمایه گذاری اس��ت که در مقایسه با بقیه فرآیند 

عدد سنگینی است.
محیاپور ادامه داد: بدتر از همه ش��رایط ریس��کی است که 
در آهن اس��فنجی وجود دارد، به طور مث��ال ورق را می توان 
یک ماه دپو کرد و نفروخت و همین طور س��ایر محصولات را، 
اما آهن اس��فنجی تحت هیچ ش��رایطی قابل دپو نیست، زیرا 
شرایط نگهداری و صادرات آن خاص است و حال که عوارض 
بر آن وضع شده، نیاز است تا در قیمت گذاری نگاه ویژه ای به 

آن اسفنجی داشته باشیم.
وی گفت: آهن اس��فنجی در میانه زنجی��ره فولاد قرار دارد 

و فولادی ها و معدنی ها از ۲طرف به آن فشار وارد می کنند.
مدیرعامل ش��رکت توسعه آهن و فولاد گل گهر خاطرنشان 
کرد: نکته جالب آن اس��ت که همه فولادسازان بزرگ جهان 
به س��مت واردات آهن اسفنجی متمایل شده اند و به زودی در 
س��طح جهان علاقمندی خاصی برای بریکت، آهن اسفنجی، 
cbi، hbi پیدا می ش��ود، بنابراین باید در تصمیم گیری هایی 

که انجام می شود نگاه بلندمدت داشته باشیم.
ب��ه گفته محیاپ��ور، وقت��ی در زنجیره دس��تکاری کرده و 
قیمت ها را افزایش می دهند، محصول با قیمت بالاتر به دست 

مصرف کننده نهایی می رسد.
وی بیان کرد: نگاه به این ش��رکت از روز نخس��ت، درست 
و توس��عه ای بوده و هدف آن تکمیل زنجیره فولاد در منطقه 

گل گهر در نظر گرفته شده است.
مدیرعامل ش��رکت توسعه آهن و فولاد گل گهر افزود: تناژ 

طوری انتخاب شده که بهای محصول تولید شده پایین تر از 
س��ایر رقبا باش��د، از زمان ورود اینجانب نیز ظرفیت خطوط 
تکمیل ش��ده و اکن��ون به تولی��د روزانه ۱۰ ه��زار تن آهن 

اسفنجی رسیدیم.
وی گفت: پارس��ال ۲ میلیون و ۸3۰ هزار تن آهن اسفنجی 
تولید کردیم که ۱۰ تا ۱۱ درصد کل تولید کش��ور است و ما 

توانستیم در این مدت بیشترین عرضه را داشته باشیم.
مدیرعامل ش��رکت توسعه آهن و فولاد گل گهر یادآور شد: 
بازدهی نیروی انس��انی در این ش��رکت ۲برابر س��ایر واحدها 
اس��ت و ۲۸۰ نفر در قالب نیروه��ای کارفرمایی و پیمانکاری 

به طور مستقیم در آن فعالیت داشته و کار می کنند.
وی اضافه کرد: کارهای خوبی در حوزه پروژه ها انجام شده 
و به زودی یک خط تولید بریکت در فاز نخس��ت به ظرفیت 

سالانه ۲۵۰ هزار تن راه اندازی می شود.
محیاپور تاکی��د کرد: بهترین کار در زنجیره فولاد رفتن به 
انتهای زنجیره اس��ت، زیرا ذخایر سنگ آهن کشور محدود و 
مش��خص اس��ت و به جای آن باید انتهای زنجیره را تکمیل 

کرد.
وی با بیان اینکه هر یک از محصولات خاص فولادی ارزش 
افزوده ای چندین برابر س��نگ های معدنی دارند، افزود: رفتن 
به انتهای زنجیره و تکمیل آن، ضمن حفظ ذخایر، کش��ور را 
از نظر فنی در س��طح بالاتری برده و صنایع جانبی مختلفی 
در کنار آن رش��د می کند که اشتغالزایی، گردش مالی بالاتر 
و ارزآوری ب��ه دنب��ال دارد، برنامه بلندمدت این ش��رکت نیز 
تکمی��ل زنجیره فولاد اس��ت و تکمیل انته��ای زنجیره را در 

برنامه دارد.

مدیرعامل شرکت توسعه آهن و فولاد گل گهر مطرح کرد: 

لزوم اجرای قیمت های سال گذشته در زنجیره فولاد

بورس، شاهراه حیاتی زغال سنگ کرمان
 گروه معدن: 

زغال سنگ کرمان به عنوان تامین کننده نیاز انرژی برخی کارخانه های فولاد کشور در سال های گذشته 
بنا به دلایلی وضعیت اقتصادی مطلوبی ندارد و همین امر بر وضعیت معیشتی بیش از 3 هزار کارگراین 
معادن تاثیر گذاش��ته که برای رفع معضل پیش آمده می توان با اس��تفاده از مکانیسم بازار سرمایه زمینه 

تامین مالی و رفع مشکلات و حتی توسعه این صنعت را در سال جهش تولید فراهم کرد.
معادن زغال س��نگ کرمان از س��ال های دور یکی از منابع بزرگ درآمدی و اشتغالزایی مردم شمال این 
استان محسوب می شده و اقتصاد 3 شهرستان بزرگ زرند، کوهبنان و راور به صورت مستقیم وابسته به 
این معادن بوده ولی صاحبان و فعالان معادن فوق این روزها به علت های فراوانی با موجی از مش��کلات 
اقتصادی درگیر هستند.مش��کلات اقتصادی شرکت زغال س��نگ کرمان، تاثیری مستقیم بر دستمزدها، 
امنیت ش��غلی، معیش��ت و بیمه بیش از 3 هزار نفر کارگران این معادن در استان داشته که این افراد در 
روزهای گذش��ته به خصوصی س��ازی و چالش های این معادن گلایه داشتند. گرچه گلایه ها و اعتراضات 
کارگران معادن زغال س��نگ کرمان در س��ال های گذشته تازگی ندارد و هر ساله به آنان وعده هایی داده 
می ش��ود اما به جز رفع موقت مشکلات، عملا درباره چاره سازی اساسی تاکنون راه به جایی نبرده است. 
بنا به گفته کارشناس��ان امر ریش��ه تمامی مشکلات زغال سنگ کرمان در وضعیت اقتصادی و بدهی های 
این شرکت نهفته است که مشکلات فوق به علت فروش محصول با قیمت غیر واقعی، برداشت های سنتی 
و خری��دار انحصاری، در س��الیان متمادی به وجود آمده و در این ب��اره با برنامه ریزی اصولی دولتمردان و 
بخش خصوصی زمینه ورود ش��رکت زغال س��نگ کرمان در قالب هلدینگ دالاهو به تابلوی بورس فراهم 
ش��ده که این امر می تواند راهکاری اساس��ی برای خروج از تنگناهای اقتصادی زغال سنگ باشد. ورود به 
تابلوی بورس، سرمایه جدید ناشی از فروش سهام و تسهیلات متفاوتی را به این شرکت وارد می کند که 
در صورت استفاده صحیح علاوه بر رفع مشکلات اقتصادی این شرکت در سال جهش تولید زمینه توسعه 

و رفع مشکلات معیشتی کارگران و بهبود اقتصاد استان را فراهم می آورد.

مشکلات کارگران معادن زغال سنگ  �
کرمان

ی��دالله زمانی، کارگ��ر معدن زغال س��نگ پابدانا 
و نماین��ده کارگران گفت: ش��رکت های س��نگ 
آه��ن مرکزی ایران، زغال س��نگ پرورده طبس، 
زغال س��نگ کرمان، فولاد آلیاژی ای��ران، فولاد 
خراس��ان و فراورده های نس��وز آذر در قالب یک 
هلدین��گ فولاد تج��ارت دالاهو در ب��ورس قرار 
می گی��رد ام��ا دلهره کارگ��ران برای س��ال ها و 
نسل های آینده و تکرار تجربه تلخ پیمانکاری های 

گذشته است.
وی ب��ا بیان اینک��ه پیمانکاران در س��ال های 
گذش��ته بیم��ه کارگران مع��ادن را ب��ه صورت 
کام��ل پرداخت نکرده اند، اف��زود: به علت از کار 
افتادگ��ی کارگ��ران مع��دن و س��ختی کار آنان 
کارگران معادن زغال س��نگ باید پس از ۲۰سال 
پرداختی ه��ا  و  بازنشس��تگی ش��وند  مش��مول 
 ب��رای جب��ران هزین��ه درم��ان و از کار افتادگی

 افزایش یابد.
زمانی اظه��ار ک��رد: س��رمایه گذاران به علت 
زیان دهی به صنعت زغال س��نگ وارد نمی شوند 
و می��زان دریافتی حقوق معادن زغال س��نگ از 
سایر مشاغل صنایع فولاد کمتر است که نیاز به 

بازنگری در پرداختی ها وجود دارد.
دیرب�ازده بودن صنعت زغال س�نگ  �

خصوصی سازی را بر نمی تابد
نماینده کارگران معادن زغال سنگ کرمان با بیان 
اینکه پس از ۲۰ س��ال سابقه کار در صورتی که 
3۰ روز در م��اه کار کنم کمتر از 3میلیون تومان 
حق��وق دریافت می کنم گفت: خصوصی س��ازی 
موجب رانت می ش��ود و در معادن زغال سنگ به 

علت دیر بازده بودن پاسخگو نیست.
وی تصریح کرد: دست کارفرما در قانون کار با 
توجه به قراردادها باز گذاش��ته شده و قراردادها 
باید به گونه ای باش��د که امنیت شغلی کارگران 

معادن زغال سنگ را تامین کند.
زمان��ی افزود: ضریب ش��غلی مع��دن کاران به 

همراه ۱3 ش��غل در گ��روه ب ق��رار گرفته و با 
توج��ه به اینکه مع��دن کاری دش��وارتر از دیگر 
مش��اغل است، باید از س��ایر شغل ها جدا باشد و 
معادن زیرزمینی به علت سختی و خطر کار باید 

مشمول قوانین و امتیازات خاصی شوند.
وی با اش��اره به تف��اوت حقوق ش��رکت های 
معدن��ی بی��ان کرد: افزای��ش قیمت ه��ا در بازار 
ب��ا افزایش حقوق و دس��تمزد کارگ��ران معادن 
زغال س��نگ همخوانی ندارد و شرایط زندگی را 
بر ما دش��وار کرده بنابراین بای��د از طرف دولت 

حمایت شویم. 
ای��ن کارگر معادن زغال س��نگ کرمان با بیان 
اینکه کارگران می خواهند شرکت زغال سنگ به 
سوددهی برسد گفت: دولت با دادن سوبسید به 
معادن، علاوه بر اش��تغالزایی، موجب خودکفایی 
در کش��ور می شود و نیاز به تامین زغال سنگ در 

معادن فولادی کشور اکنون وجود دارد.
وی با طرح این سوال که مسئولان آیا تعهدی در 
قبال اینکه بورس مشکل کارگران را رفع می کند، 
به ما می دهند؟ آیا آینده خصوصی سازی ها امنیت 
ش��غلی ما را حفظ می کند؟ اف��زود: در روزهای 
گذش��ته در نشس��ت محرمانه ای در استانداری 
کرم��ان قول مس��اعد رف��ع مش��کلات کارگران 
زغال س��نگ داده ش��د ک��ه امیدواری��م اجرایی 
ش��ود. زمانی اضاف��ه کرد: مس��ئولان به صورت 
عملی وارد میدان ش��وند و وعده های بس��یاری 
در س��ال های گذشته به ما داده ش��ده و اکنون 
زم��ان نتیجه گرفتن اس��ت، که این کار ش��دنی 
اس��ت زیرا پس از ۲۰ سال توانستیم در سال ۹۷ 
 شغل خود را در ردیف مشاغل سخت و زیان آور 
ق��رار دهیم. وی تاکی��د کرد: اگر شفاف س��ازی 
در هزینه ها ش��ود، این ظرفیت وج��ود دارد که 
با س��رمایه ش��رکت بیش از نیمی از زغال سنگ 

کشور را تولید کنیم.
زمانی افزود: س��ال ۱3۴۰ معادن زغال س��نگ 
فعالی��ت خ��ود را در کش��ور آغ��از کردن��د و در 
س��ال های آغازین معادن زغال س��نگ کوهبنان، 

زرن��د و راور و تنها منبع اش��تغالزایی و درآمدی 
عمده استان کرمان بودند و این شرکت توانست 
اقدامات بس��یاری از جمله مسکن سازی، ساخت 
بیمارس��تان و دیگر موارد را انج��ام دهد و برای 

توسعه این استان گام بردارد.
وی ادام��ه داد: از س��ال ۷۸ فعالیت خود را به 
مدت ۵س��ال به صورت پیمانکاری آغاز کردم و 
س��ال ۸۹ به صورت قرارداد فعالیت خود را ادامه 
دادم و با تجربه بیش از ۲۰ س��اله خود می گویم 
که خصوصی سازی در معادن زغال سنگ پاسخگو 

نیست و تنها راه رانت را باز می کند.
برداشت سنتی مش�کل اصلی معادن  �

زغال سنگ کرمان
مه��دی باص��ره، رئی��س اداره صنع��ت، معدن و 
تجارت شهرس��تان زرند با اشاره به مشکل اصلی 
اقتص��ادی معادن زغال س��نگ، گف��ت: فناوری 
س��نتی این معادن باید به روزرس��انی شود زیرا 
برداشت سنتی موجب شده که میزان تولید تنها 
یک میلیون تن باش��د، در حالی که تنها مصرف 

زرند به ۴میلیون تن در سال می رسد.
وی اف��زود: می��زان برداش��ت زغال س��نگ به 
نسبت نیاز شهرس��تان نشان می دهد که توسعه 
ای��ن مع��ادن ج��ای کار بس��یاری دارد بنابراین 
س��ال گذش��ته مجوز بهره برداری از ۲ مجموعه 
زغال س��نگ صادر ش��د که مجموع��ه کناروییه 

اکنون در حال بهره برداری است.
رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان 
زرند با بیان اینکه توس��عه اکتشافات زغال سنگ 
ب��رای تامین نی��از داخلی در حال انجام اس��ت 
عنوان کرد: مجموعه زغال سنگ خمرود در حال 
وارد ک��ردن فناوری خوبی اس��ت که در صورت 
بهره برداری از این فناوری میزان استخراج معادن 

افزایش می یابد.
وی ب��ا بیان اینک��ه ورود زغال س��نگ به بازار 
سرمایه می تواند در شرایطی خاص به نفع اقتصاد 
این معادن و کارگران باشد افزود: در صورتی که 
برنامه های زغال سنگ و شرکت دالاهو به نتیجه 

برس��د، ورود آن ب��ه بورس به نف��ع کارگر و این 
معادن است.

دنبال رفع مشکلات کارگران معادن  �
زغال سنگ کرمان هستیم

رض��ا اس��ماعیلی، مدی��رکل تع��اون، کار و رفاه 
اجتماعی اس��تان کرم��ان گف��ت: نگرانی اصلی 
کارگ��ران واگذاری ش��رکت زغال س��نگ کرمان 
به هلدینگ دالاهو بود ک��ه کارگران این معادن 
ب��ه علت فقدان اطلاع دقی��ق و کافی از وضعیت 
واگ��ذاری و ماهیت هلدین��گ دالاهو، اعتراضات 
و نگران��ی درب��اره آینده ش��غلی خود داش��تند. 
اس��ماعیلی ادام��ه داد: بنابرای��ن در این ب��اره با 
هماهنگ��ی ب��ا صن��دوق ف��ولاد، مقرر ش��د که 
مدیر ش��رکت دالاهو و مش��اور وزیر ب��رای ارائه 
گزارش��ی کامل در این زمینه به اس��تان کرمان 
س��فر کنند که نگرانی کارگران رفع ش��ود. وی 
افزود: همچنین نگرانی از تعدیل نیرو و وضعیت 
قرارداده��ا و تعطیلی ایام تعطیلی درباره کرونا از 
دیگر مشکلات معادن زغال سنگ کرمان به شمار 
می رود که در حال پیگیری برای رفع مشکلات 
آنان هس��تیم. اس��ماعیلی اضافه کرد: مشکلات 
کارگران معادن زغال سنگ کرمان با مشاور وزیر 
تع��اون، کار و رف��اه اجتماعی به ص��ورت تلفنی 
مطرح و مشکلات آنان در نشستی در استانداری 
کرمان بررسی شد. وی گفت: ورود زغال سنگ به 
تابلوی بورس اتفاق مطلوبی برای رفع مش��کلات 
این شرکت به ش��مار می رود اما تاکنون اقدامی 
اجرایی در این حوزه انجام نش��ده که در صورت 
اق��دام برای رفع مش��کلات زغال س��نگ کرمان 
اطلاع رس��انی و شفاف س��ازی می ش��ود و ما به 
دنبال ضایع نش��دن حقی از کارگران این معادن 

هستیم.
ورود ب�ه تابل�وی ب�ورس مش�کلات  �

زغال سنگ را رفع می کند
مظفر محمدی، فعال اقتصادی و کارشناس حوزه 
بورس نیز گفت: ورود زغال سنگ به بازار سرمایه 
و بورس می تواند مش��کلات مالی این شرکت را 

در س��ال های آینده رفع کند و این امر می تواند 
مش��کلات اقتصادی س��رمایه گذار، زغال سنگ 
م��ورد نیاز صنایع فولاد و مش��کلات معیش��تی 
کارگران این معادن را رفع کند. محمدی افزود: با 
ورود زغال سنگ به بازار سرمایه در مجموع تعداد 
خریداران آن با فروش س��هام افزایش می یابد و 
این امر سرمایه جدیدی به شرکت اضافه می کند 
که می تواند موجب توس��عه شود. وی بیان کرد: 
همچنی��ن با ورود زغال س��نگ به بازار س��رمایه 
قیمت واقعی این محصول کش��ف می ش��ود و به 

گونه ای از خرید انحصاری خارج می شود.
ورود زغال س�نگ ب�ه تابلوی بورس  �

برای تمامی کرمان منفعت دارد
اکبر سلطانی، مدیر روابط عمومی شرکت معادن 
زغال سنگ کرمان با اشاره به مشکلات اقتصادی 
و بدهی های این ش��رکت گفت: ورود زغال سنگ 
به تابلوی بورس برای تمامی پرس��نل، مجموعه 
شرکت و استان کرمان منفعت بسیاری دارد لذا 
می طلبد زحمات بس��یاری برای آن کشیده شود 
که با تلاش مسئولان و دست اندرکاران در حال 
انجام اس��ت. وی افزود: واگذاری تمامی شرکت 
معادن زغال س��نگ کرمان ب��ه بخش خصوصی 
صحت ندارد و این ش��رکت تنها به زیرمجموعه 
یک صندوق برای عرضه کالاهای خود در بورس 
کالای ایران وارد ش��ده و اقدامات اخیر ش��رکت 
هم این امر را تس��هیل می کند. س��لطانی اضافه 
ک��رد: برخی کارگ��ران در اعتراض ب��ه واگذاری 
س��ه معدن در شهرس��تان های زرند، کوهبنان و 
راور به بخش خصوصی اجتماع صنفی داش��تند 
که این اجتماعات با دخالت مس��ئولان استانی و 
محلی و مدیرعامل ش��رکت زغال سنگ کرمان، 
بدور از کمترین حاش��یه ای جمع آوری شد. وی 
افزود: اعت��راض صنفی هفته گذش��ته کارگران 
معادن زغال س��نگ کرمان در فضای آرام و بدور 
از تنش ب��ا راهپیمایی صدها نفر انجام ش��د که 
معترضان با شفاف س��ازی مسئولان، به محل کار 

خود بازگشتند.



فلزات

شنبه
 13 اردیبهشت 1399 
 8 رمضان 1441  
 2 مه 2020
 سال دوم  شماره 348

یادداشت

خبر

مدیرعامل هلدینگ کاوه پارس با اش��اره به 
رکوردزنی فولاد کاوه جن��وب کیش در تولید 
ش��مش ف��ولادی در فروردی��ن س��ال جاری، 
جزییات��ی از زمان بهره ب��رداری از فاز دوم این 
ش��رکت را تشریح کرد. به گزارش مهر، محمد 
اتابک با اش��اره به رک��ورد زنی دوباره تولید در 
ف��ولاد کاوه جنوب کیش اظهار کرد: ش��رکت 
فولاد کاوه جنوب کیش که در س��ال گذش��ته 
توانس��ته بود رکوردهای تولید ف��ولاد خود را 
ارتقا دهد، در فروردین سال جاری نیز توانست 
با یک رکورد جدید در تولید ش��مش فولادی، 
می��زان تولیدات��ش را از ظرفیت اس��می فراتر 
ببرد. مدیرعامل هلدینگ کاوه پارس وابس��ته 
به بنیاد مس��تضعفان ادامه داد: این رکوردزنی 
تولید در شرایطی بود که مهندسان و کارگران 
تلاش��گر این ش��رکت، با رعای��ت پروتکل های 

بهداش��تی در برابر ش��یوع کرونا، موفق شدند 
در فروردی��ن، یک صدهزار و ۵۱۶ تن ش��مش 
فولادی، تولی��د کنند. وی با بی��ان اینکه این 
میزان تولید در فروردین س��ال جاری، فراتر از 
ظرفیت اسمی این شرکت بود افزود: همچنین 
در ۱۲ ماه س��ال گذش��ته نیز، ی��ک میلیون و 
۱۵۷ هزار تن فولاد در این ش��رکت تولید شد 
که رکورد تولید سالانه فولاد کاوه جنوب کیش 
را ۱۴.۷درص��د افزایش داد. اتابک با اش��اره به 
طرح های توسعه ای در فولاد کاوه جنوب کیش 
گفت: درحال حاضر تست های سرد فاز دوم این 
ش��رکت رو به پایان است و در بهار سال جاری 
بهره برداری آزمایش��ی از فاز دوم انجام خواهد 
ش��د. به گفت��ه وی با بهره ب��رداری از فاز دوم، 
ظرفیت تولید در این شرکت ۲ برابر شده و به 

۲ میلیون و ۴۰۰ هزار تن خواهد رسید.

ی��ک اقتصاددان به اهمیت تولید فولاد ب��ا ارزش افزوده بالاتر تأکید کرد 
و گفت: برآوردی که مس��ئولان از تولید فولاد در س��ال ۹۸ داشته اند رقمی 
حدود ۲۸ میلیون تن اس��ت که ۱۲ میلیون تن آن سهم صادرات است. اما 
زمان��ی که از نظر وزنی واردات و صادرات کش��ورمان را بررس��ی می کنیم، 

می بینیم که عملا در حال خام  فروشی هستیم.
ب��ه گزارش چیلان آنلاین، بهمن آرمان گفت: در صنعت فولاد کش��ور ما 
کالاهایی تولید می ش��وند که دارای ارزش افزوده بس��یار پایینی هستند. به 
ج��ای اینکه محصولات باارزش افزوده بالاتر تولید کنیم، فولاد را به صورت 

خام صادر می کنیم.
وی در این خصوص بیان کرد: از سوی دیگر ما شاهد هستیم در شرایطی 
که تولیدکنندگان بزرگ فولاد کشور مانند ذوب آهن اصفهان و فولاد مبارکه 
با کمبود مواد اولیه مواجه هس��تند، اما همچنان س��نگ آهن را به خارج از 
کشور صادر می کنیم. این اقتصاددان ادامه داد: ضمن اینکه باید این واقعیت 
را پذیرفت که تولیدکنندگان بزرگ فولاد در جهان به جز روس��یه، امریکا و 
قزاقستان واردکننده سنگ آهن هستند و بعد از واردکردن سنگ آهن، آن را 

تبدیل به محصولات باارزش افزوده بالاتر می کنند.

آرم��ان، تولی��د پایین فولادهای ب��اارزش بالا را در صنعت فولاد کش��ور 
این گون��ه ش��رح داد: از رقم ۲۸ میلیون تن فولادی که در کش��ور ما تولید 
می ش��ود، درصدی پایینی فولاد باارزش افزوده بالاس��ت که به وسیله فولاد 
آلیاژی ایران، فولاد اسفراین و صنایع فولاد هفت تیر اصفهان تولید می شود.

این اقتصاددان ادامه داد: این در حالی که کش��ورهای پیش��رفته صنعتی 
مانند کشورهای اروپایی دیگر میلگرد تولید نمی کنند و تولید میلگرد را به 
ترکیه واگذار کرده اند و خودش��ان به سمت تولید فولادهای باارزش افزوده 
بالا رفته اند. برای نمونه ایتالیا از ۲۴ میلیون تن فولادی که در س��ال تولید 
می کند تقریبا ۱ و نیم میلیون تن آن فولاد ضدزنگ اس��ت. بخش عمده ای 

از فولادی که در این کشور تولید می شود، فولادهای مخصوص هستند.
وی با اش��اره به اینکه، جای تولید محصولات باارزش افزوده بالا در س��بد 
فولاد کش��ور ما خالی اس��ت، افزود: در کش��ورهای صنعتی می��زان تولید 
فولاده��ای خ��اص و فولادهای ب��اارزش افزوده ب��ه بالات��ر از ۴۰ درصد از 
تولیدشان رسیده است. در حالی که ما در ایران اگر تولید هر 3 مجموعه ای 
را ک��ه در زمینه تولید فولاد باارزش کار می کنند، با هم جمع بزنیم باز هم 

رقم قابل توجهی نمی شود.

مدیرعامل هلدینگ کاوه پارس خبرداد:

رکورد زنی دوباره در تولید فولاد کاوه جنوب کیش 
یک اقتصاددان: 

سهم محصولات با ارزش افزوده بالا در سبد فولاد افزایش یابد

زنجیره سرب وروی فاقد 
استراتژی توسعه

کمبود مواد اولیه واحدهای تولیدکننده شمش 
س��رب و روی، یک��ی از مهم تری��ن چالش هایی 
اس��ت که فعالان این صنایع را درگیر خود کرده 
است. بسیاری از این تولیدکنندگان، با ظرفیتی 
پایین تر از ظرفیت اس��می فعالیت می کنند. در 
چنی��ن ش��رایطی هزینه ه��ای تولید ب��رای آنها 
افزایش می یابد و از بهره وری فعالیت شان کاسته 
می ش��ود؛ بنابرای��ن باید فعالیت های اکتش��افی 
اندیس های س��رب و روی در کش��ور مورد توجه 
ق��رار گی��رد و در ادامه با توس��عه اس��تخراج از 
معادن جدید، کمبودهای موجود برطرف شوند.  
ظرفی��ت ایجاد ش��ده در صنعت س��رب و روی 
کش��ور به مراتب بیش از تقاضای مورد نیاز برای 
این صنایع اس��ت؛ بنابراین حجم قابل توجهی از 
تولیدات این صنایع باید ب��ه صادرات اختصاص 
یابد. با این وجود، ش��اهد آن هس��تیم که وزارت 
صنعت، مع��دن و تجارت ب��ا دخالت ها و اعمال 
محدودیت های مختلف، امکان صادرات را از این 
بخش گرفته یا آن را بس��یار کند کرده است. در 
چنین ش��رایطی واحدهای تولید شمش روی با 
کمت��ر از نیمی از ظرفیت خود فعالیت می کنند. 
علاوه بر این، شاهد آن بودیم که سیاست گذاران 
با عن��وان تنظیم ب��ازار، اقدام ب��ه قیمت گذاری 
شمش روی کردند. تجربه قیمت گذاری دستوری 
بارها در کش��ور ما تکرار ش��ده و تاکنون نتیجه 
مثبتی به دنبال نداشته اس��ت. دخالت دولتی ها 
در نظ��ام عرض��ه و تقاضا، زمینه آش��فتگی بازار 
را فراهم می کند. درواقع نبود اس��تراتژی توسعه 
صنعت��ی و معدن��ی برای زنجیره س��رب و روی، 
توسعه را در این بخش دشوارتر و کندتر از سایر 
حوزه های معدنی کش��ور کرده اس��ت. در چنین 
ش��رایطی، مجوزهای مازادی برای ایجاد صنایع 
سرب و روی صادر شده است، اما در همین حال 
به بهانه مبارزه با خام فروشی و تامین نیاز داخل، 
از ص��ادرات این محصولات جلوگیری می ش��ود. 
درنتیج��ه انتظ��ار م��ی رود ب��ا اتخاذ سیاس��تی 
یکپارچه و اصولی در این زنجیره، از متضرر شدن 

فعالان صنعتی جلوگیری شود.

 کاهش صادرات لوله
 و پروفیل با شیوع کرونا

مدیر مالی گروه صنعتی س��پاهان گفت: فروش 
و ص��ادرات صنعت فولاد و لوله و پروفیل، از کرونا 
تاثی��ر پذیرفته و این ش��رکت ص��ادرات خوبی به 
عراق و ترکمنس��تان و... داشت که با شیوع کرونا 
و کاهش مراودات تج��اری، صادرات نیز در پی آن 
کاهش یافته و نمی توان پیش بینی کرد کرونا چه 
زمانی مهار خواهد شد. به گزارش »فلزات آنلاین«، 
کامبیز گران سرش��ت بیان کرد: با توجه به رش��د 
بازار س��رمایه، افزایش قیمت س��هم گروه صنعتی 
سپاهان اتفاق عجیبی نیست؛ تمام سهم های بازار، 
رشد داشته و سهم این شرکت هم متناسب با سایر 
سهم های بازار، رش��د کرده است.  وی افزود: البته 
کلیه اطلاعات مربوط به عملکرد شرکت در سامانه 
کدال، منتش��ر شده و در دسترس سهامداران قرار 
دارد. ش��یوع کرونا هم آثاری بر عملکرد »فس��پا« 
داشته اما با توجه به اینکه هنوز مشخص نیست تا 
چه زمان��ی با کرونا درگیر خواهیم بود، پیش بینی 
قطعی از چشم انداز س��ودآوری شرکت کمی زود 
است. این ش��رکت، صادرات هم دارد و امیدواریم 
با مهار کرونا، صادرات این ش��رکت در سال جاری 
از س��ال قبل، بهتر باشد. حسن شاه میرزایی، مدیر 
بازرگانی گروه صنعتی س��پاهان در همین زمینه 
اظهارکرد: فروش و ص��ادرات صنعت فولاد و لوله 
و پروفی��ل، از کرونا تاثیر پذیرفته و این ش��رکت 
صادرات خوبی به عراق و ترکمنس��تان و... داشته 
ک��ه با ش��یوع کرون��ا و کاهش م��راودات تجاری، 
صادرات کاهش یافت��ه و نمی توان پیش بینی کرد 
کرونا چه زمان مهار خواهد شد و صادرات به روال 

عادی بازخواهد گشت.

 بهرام شکوری
 رئیس کمیسیون معدن و صنایع معدنی 
اتاق بازرگانی ایران 

مشاور معدنی مدیرعامل هلدینگ میدکو به عنوان یکی از 
حاضران در جلس��ه قیمت گذاری زنجیره فولاد گفت: جلسه 
که از س��وی معاون امورمعادن و صنایع معدنی وزارت صمت 
برگزار ش��د جهت هماهنگی قیمت گ��ذاری زنجیره فولاد از 
سنگ تا شمش بود و مقرر شد قیمت گذاری در زنجیره فولاد 
به گونه ای انجام ش��ود که فش��اری برمصرف کنندگان نهایی 
وارد نش��ود. به گزارش ایراس��ین، علی یزدان��ی درباره اینکه 
تعیین قیمت در زنجیره فولاد در چه صورت می تواند به نفع 

تولید کنندگان در صنعت فولاد و سنگ آهن باشد گفت: برای 
تعیین قیمت لازم است تا از همه کسانی که در این زنجیره 
فعال هستند نظرسنجی انجام ش��ود اما هلدینگ میدکو به 
عنوان یکی از مجموعه های بزرگ فولادی کش��ور که تمامی 
زنجیره را دارد قیمت های فعلی را مناسب می داند و پیشنهاد 
بر این اس��ت که قیمت س��نگ نیز بین ۵ تا ۷درصد قیمت 
شمش فولاد خوزستان تعیین ش��ود. وی ادامه داد: با توجه 
به تحریم های اعمال شده از سوی کشورهای دیگربر ایران و 

اینکه اقتصادی بسیاری از کشورها از جمله ایران تحت تاثیر 
ش��یوع ویروس کرونا قرار گرفته، تصمیم ها در این جلسه بر 
این ش��د تا قیمت گذاری در زنجیره ف��ولاد به گونه ای انجام 
شود که فشاری برمصرف کنندگان نهایی وارد نشود. به گفته 
وی، در مرداد سال ۹۸ از سوی وزارت صمت تصمیم گرفته 
شد که قیمت کنسانتره ۱۶درصد، قیمت گندله ۲3.۵ درصد 
و آهن اس��فنجی تا ۵۰درصد قیمت شمش فولاد خوزستان 
باشد. در جلسه نیز برخی نظر به تعیین قیمت براساس فوب 

بندرعباس داشتند و برخی نرخ بورس را برای تعیین قیمت 
اعلام کردند، اما درنهایت مقررشد کارگروهی با عضویت خانه 
معدن ای��ران، کمیته صنعت و معدن اتاق بازرگانی و صنایع 
و معادن ایران، انجمن فولاد ایران، انجمن س��نگ آهن ایران 
و ب��ا محوریت معاونت امور معادن وزارت صمت و با دریافت 
نظرات وپیشنهادات صاحب نظران وکارآفرینان فعال درعرصه 
 مع��ادن س��نگ آهن و زنجیره ف��ولاد ظرف یک م��اه آینده 

تصمیم بگیرند.

مشاور معدنی مدیرعامل هلدینگ میدکو: 
قیمت های زنجیره فولاد نباید فشاری بر مصرف کنندگان تحمیل کند
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 گروه معدن: 
تعاملات بین المللی و حضور فعال در بازارهای 
جهانی، پیش ش��رط رش��د اقتصادی و توس��عه 
یک صنعت به ش��مار می رود؛ از همین رو، توجه 
به ص��ادرات و واردات در هر نظ��ام اقتصادی و 
در حوزه های گوناگون، ضروری اس��ت. توس��عه 
ص��ادرات، زمین��ه ایج��اد موقعیت های ش��غلی 
متعدد را فراهم می کند، زمینه ساز انتقال دانش 
و فناوری اس��ت و با ایجاد شرایط رقابتی، دلیل 
خوبی برای رش��د و ارتقای کیفیت تولیدات یک 
صنعت خواه��د ب��ود. از آنجاک��ه درحال حاضر 
صادرات غیرنفتی کش��ور به شدت کاهش یافته، 
توس��عه صادرات غیرنفتی م��ورد توجه ویژه ای 
قرار گرفته اس��ت. در این می��ان، صنعت فولاد 
به دلی��ل برخ��ورداری از مزیت ه��ای رقابتی در 
کش��ور ما می توان��د به عنوان یک��ی از مهم ترین 
محصولات در صادرات غیرنفتی، مطرح ش��ود و 
ارزآوری قابل توجهی برای کشور به همراه داشته 
باش��د. با وجود اهمیت صنعت فولاد در اقتصاد 
کش��ور و تاثیر صادرات بر توس��عه آن، متاسفانه 
وجود چالش های متعدد، رشد صادرات غیرنفتی 
را دش��وار کرده است. برای بررس��ی جزئی این 
مشکلات با برخی فعالان صنعت فولاد گفت وگو 
کرده ای��م. متن کامل این گفت وگوها را در ادامه 

می خوانید. 
ضمانتنامه ریالی به عنوان وثیقه تعهد  �

ارزی 
محمد حیدری، مدیرعامل 
ش��رکت آرین فولاد غرب 
ب��ا  گفت وگ��و  در 
اظه��ار  »روزگارمع��دن« 
س��ند  براس��اس  ک��رد: 
کشور  توسعه  چش��م انداز 
در سال ۱۴۰۴، میزان تولید فولاد کشور در این 
س��ال باید به ۵۵ میلیون تن افزایش یابد. بدون 
تردید تقاضای کافی ب��رای مصرف این حجم از 
فولاد در کش��ور وجود ن��دارد؛ در نتیجه انتظار 
می رود نیمی از آن صادر شود. البته کسب سهم 
از ب��ازار صادرات جهان به ب��ازه زمانی بلند مدت 

نیاز دارد. 
مدیرعامل ش��رکت آرین فولاد غرب در ادامه 
افزود: با وج��ود تحریم های بین المللی، صادرات 
محصولات ف��ولادی از ایران به بازارهای جهانی 
ب��ا موفقیت همراه بوده اس��ت. تولیدات فولادی 
ای��ران از چنان کیفیتی برخوردارند که همچنان 
و با وجود محدودیت ها، بازار بین المللی پذیرای 
آنهاست. در همین حال باید تاکید کرد که رشد 
درآمدهای ناش��ی از صادرات کالاهای غیرنفتی 
جزو اولویت های سیاس��ت های اقتصادی کشور 
اس��ت؛ بنابراین با توجه به اهداف توسعه ای که 
در ای��ن صنع��ت وج��ود دارد و پیش ت��ر هم به 
آنها اشاره ش��د، باید موانع موجود در این مسیر 
برطرف ش��وند.  وی در تبیین یکی از مهم ترین 
چالش ه��ا در مس��یر ص��ادرات گف��ت: به دلیل 

تحریم های ظالمانه و لزوم تهیه و تنظیم اس��ناد 
حمل به ص��ورت ویژه، صادرات فولاد از کش��ور 
درحال حاضر به طور مستقیم بین تولیدکنندگان 
فولاد و مصرف کنندگان نهایی انجام نمی ش��ود؛ 
یعنی عمدتا شرکت های تولیدکننده، محصولات 
را به ص��ورت تحوی��ل در بنادر کش��ور به فروش 
می رسانند. درحالی که شرکت های مصرف کننده 
نهای��ی، کالا را تحویل بن��ادر مقصد خریداری و 
وجه محصولات را پس از ورود کش��تی به بنادر 

مقصد پرداخت می کنند.
 این موض��وع زمینه ایجاد مش��کل در تامین 
مناب��ع مال��ی و در نهای��ت کاهش ص��ادرات را 
فراه��م می کن��د. یک��ی از راهکار ه��ای منطقی 
برای رفع این مش��کل، ارائه ضمانتنامه ریالی به 
فروشندگان اس��ت؛ لیکن به استناد تبصره ماده 
۵۲ ش��یوه نامه ناظر بر ضمانتنامه بانکی )ریالی( 
صادرش��ده ازس��وی بان��ک مرک��زی جمهوری 
اسلامی،  صدور ضمانتنامه ریالی به عنوان وثیقه 
تعهدات و تس��هیلات ارزی با هر عنوانی، ممنوع 

است. 
بنابرای��ن تولیدکنن��دگان ف��ولاد از پذی��رش 
ضمانتنام��ه ریال��ی در مقاب��ل تعه��دات ارزی 

خ��ودداری می کنن��د. مدیرعامل ش��رکت آرین 
ف��ولاد غ��رب گفت: ب��رای رفع ای��ن چالش در 
نامه ای خطاب به انجم��ن تولیدکنندگان فولاد 
ایران درخواس��ت ش��ده ت��ا ضمانتنام��ه ریالی 
به عن��وان وثیقه تعه��دات ارزی، مورد قبول قرار 
گی��رد. در مت��ن این نام��ه چنین آمده اس��ت: 
»ب��ا عنایت به م��وارد فوق و به منظ��ور افزایش 
امکان صادرات و تس��هیل مناب��ع مالی مربوطه 
خواهشمند اس��ت دستور فرمایید ضمن بررسی 
موضوع نس��بت به رفع مش��کل فوق و پذیرش 
ضمانتنام��ه ریال��ی به عنوان تضمی��ن پرداخت 
تعهدات ارزی خریداران محصولات صادراتی در 
مقابل تولیدکنندگان اقدام لازم مبذول فرمایید.

گفتن��ی اس��ت ک��ه تعه��دات ارزی پرداخت 
وجوه کالای صادراتی در س��امانه نیما همچنان 
برعه��ده تولیدکننده ب��وده و ارائ��ه ضمانتنامه 
ریالی به وسیله خریداران صرفا برای مدت زمان 
مح��دود تا واریز وجه و رفع تعهد ارزی اس��ت و 
رافع مس��ئولیت تعه��دات ارزی صادرکننده در 
س��امانه نیما نخواهد ب��ود.« وی در پایان گفت: 
ب��دون تردید پذی��رش این درخواس��ت، ابزاری 
برای تس��هیل صادرات خواهد بود. توجه به این 

نکت��ه ضروری به نظر می رس��د که س��ال جاری 
ازس��وی رهبر معظ��م انقلاب با عن��وان جهش 
تولید نام گذاری ش��ده است. در چنین موقعیتی 
رش��د صادرات، به جهش تولی��د کمک می کند. 
در همی��ن حال باید تاکی��د کرد صادرات زمینه 
ارزآوری را در کش��ور فراه��م می کن��د و نقش 

بسزایی در توسعه اقتصادی کشور دارد. 
ص�ادرات  � مان�ع  سیاس�ت گذاران 

هستند
 سیدرضا شهرستانی، عضو 
هیات مدیره انجمن فولاد 
ب��ا  گفت وگ��و  در 
لزوم  بر  »روزگارمع��دن« 
توسعه صادرات در صنعت 
فولاد کش��ور تاکید کرد و 
گفت: توس��عه صادرات را بای��د یکی از گام های 
اولیه در مس��یر رش��د و پیش��رفت یک صنعت 
دانس��ت. صنعت فولاد نیز از این موضوع استثنا 
نیس��ت. فولادس��ازی به عنوان یک��ی از صنایع 
اس��تراتژیک و اثرگ��ذار در توس��عه اقتص��ادی 

کشورها شناخته می شود. 
ای��ن صنع��ت در ای��ران و در اهداف توس��عه ای 
کش��ور، س��هم قابل توجهی را به خود اختصاص 
داده اس��ت. در همین حال بای��د تاکید کرد که 
ظرفیت تولید فولاد کش��ور بیشتر از تقاضا برای 
این فلز در داخل اس��ت؛ بنابراین نگاه صادراتی 
به این صنعت از اهمیت ویژه ای برخوردار است. 
شهرس��تانی افزود: میزان تولید فولاد در کشور 
ح��دود ۲برابر می��زان تقاضا برای آن اس��ت. در 
چنین شرایطی صادرات تنها راه حل برای تداوم 

فعالیت واحدهای تولیدکننده فولاد اس��ت. این 
موضوع به حفظ موقعیت های ش��غلی در کشور 
کمک می کن��د و درنتیجه اهمیت ویژه ای دارد.  
او گف��ت: با وجود اهمیت غیرقابل انکار صادرات 
اما همچنان ش��اهد آن هس��تیم که دس��تورات 
دولتمردان به چالشی اساسی در مسیر صادرات 
تبدی��ل ش��ده اس��ت. ای��ن چالش ه��ا درحالی 
هس��تند که از سیاس��ت گذاران انتظار می  رود با 
حمایت های تش��ویقی، زمینه رش��د صادرات را 

فراهم کنند. 
در همی��ن حال انتظار م��ی رود از انجمن های 
بخ��ش خصوص��ی در تصوی��ب بخش��نامه ها و 
سیاس��ت گذاری کمک بگیرند تا در نهایت نظر 

مساعد این فعالان اقتصادی نیز جلب شود.  
این عضو هیات مدیره انجم��ن فولاد در ادامه 
افزود: صنعت فولاد تاکن��ون عملکرد قابل قبول 
و حتی درخش��انی را از خود به نمایش گذاشته 
اس��ت. تولیدات فولادی ایران از چنان کیفیتی 
برخوردار هستند که حتی در شرایط تحریم نیز 

در بازار جهانی مشتری دارند. 
ب��ا این وج��ود انتظار م��ی رود دولتم��ردان و 
سیاس��ت گذاران ب��ا درک ش��رایط موج��ود و 
چالش های��ی که فع��الان این صنع��ت را درگیر 
کرده اس��ت؛ مس��یر صادرات فولاد و محصولات 
وابسته به آن را تسهیل کنند. صدای فعالان این 
عرصه را بشنوند و در مسیر رفع چالش های آنها 
برآیند. بدون تردی��د با اجرای این مهم می توان 
گام بزرگی در مسیر تحقق هدف مشخص شده 
از سوی رهبر معظم انقلاب مبنی بر جهش تولید 

در سال جاری برداشت. 

صدور ضمانتنامه ریالی به عنوان وثیقه تعهدات و 
تسهیلات ارزی با هر عنوانی، ممنوع است؛ بنابراین 
تولیدکنندگان فولاد از پذیرش ضمانتنامه ریالی در 

مقابل تعهدات ارزی خودداری می کنند

مسیر صعب العبور صادرات فولاد 
»روزگار معدن« بررسی کرد
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اقدامات بسیج شهید 
تندگویان ذوب آهن 

اصفهان در شرایط  کرونایی

با شیوع ویروس کرونا در کشور، قسمت های 
مختل��ف ذوب آهن اصفهان به  ط��ور هماهنگ 
اقدامات پیش��گیرانه ای را به اجرا گذاش��تند تا 
س��امتی کارکنان و تولید ش��رکت با مخاطره 

روبه رو نشود. 
در این زمینه حوزه مقاومت بس��یج ش��هید 
تندگوی��ان ذوب آه��ن اصفه��ان نی��ز همگام و 
همدوش ب��ا مدیریت های متول��ی امر اقدامات 
قابل توجه��ی انجام داده و به طور مس��تمر این 

اقدامات را  پیگیری می کند.
به گزارش روابط عموم��ی ذوب آهن اصفهان،  
س��رهنگ مه��ران مخت��اری، فرمان��ده حوزه 
ش��هید تندگویان ش��رکت ذوب آه��ن اصفهان 
گفت: همزم��ان با فرمان مق��ام معظم رهبری 
)مدظله العالی( مبن�ی بر فعال ش��دن نیروهای 
نظامی، بس��یج به عنوان یک نهاد شبه نظام�ی 
در نخس��ت�ین روزهای ش��یوع ای��ن بیم�اری 
ب��ا برگ��زاری جلس��ات فش��رده با مس��ئولان 
ش���رکت اقدام به تش��کیل ۱۲ گ��روه جهادی 
 در قال��ب تیم ه��ای ۴ نف��ره در مدیریت ه��ای

 شرکت کرد.
 این گروها زیر نظر مدیریت ایمنی، بهداشت 
و محیط زیس��ت در ش��روع و پایان هر شیف�ت 
کاری نس��بت ب��ه ضدعفون�ی ک���ردن مع�ابر، 

ام�اکن و ت�جهی�زات اق�دام می کند.
فرمانده حوزه ش��هید تندگویان ش��رکت به 
آموزش و اطاع رس��انی در این زمینه پرداخت 
و گف��ت: ایجاد گروه در فضای مجازی با عنوان 
»بسیج شکست کرونا« به منظور اطاع رسانی، 
اخبار و آموزش با عضویت ۱۷۰ نفر از مسئولان 
شرکت و س��رگروهای بس��یج، پیگیری ارسال 
پیام��ک برای ترغیب کارکن��ان و خانواده ها به 
منظور ثبت نام در س��امانه س��امت، مشارکت 
ب��ا مدیریت روابط عمومی برای توزیع بروش��ور 
و پوس��تر در کارخانه و شهرس��تان، هماهنگی 
در ایجاد ایس��تگاه سامت در میدان نماز زرین 
شهر، شرکت در جلسات ستاد مبارزه با کرونای 
شهرس��تان به منظور انتقال مصوبات س��تاد به 
سطح ش��رکت و برگزاری جلسه آموزشی ویژه 
سرگروه ها با مشارکت مدیریت ایمنی، بهداشت 
و محیط زیس��ت در مح��ل ح��وزه از اقداماتی 
هس��ت که در زمین��ه آموزش و اطاع رس��انی 

انجام می شود.
سرهنگ مختاری، بازرس��ی روزانه و نظارت 
بر اج��رای عملیات گندزدای��ی مطابق با گراف 
و نظ��ارت بر نظافت اماکن و معابر قبل از انجام 
ضدعفونی توس��ط این حوزه را مورد تاکید قرار 
داد و افزود: تهیه و توزیع جدول کاربردی نحوه 
آماده س��ازی محلول های گندزدایی در س��طح 
کارخان��ه به منظ��ور اطاع رس��انی و آموزش، 
ضد عفون��ی و گند زدای��ی بخش ه��ای مختلف 
کارخانه از جمله آگلومراس��یون، تولیدات کک 
و مواد ش��یمایی، کوره بلند، فولادسازی، نورد، 
نت مکانیک، نت ساختمان، تولید و توزیع برق، 
نسوز، پشتیبانی و خدمات مشتریان، آبرسانی، 
آتش نش��انی، حمام ها، رختکن و سرویس های 
بهداش��تی با همکاری رابطین صنعتی و اماکن 
و معابر و اتاق ه��ای فرمان با همکاری مدیریت 
خدمات ش��هری اقداماتی هست که بسیجیان 
شرکت تا شکست کرونا در آن حضوری مستمر 

و دایمی دارند. 
وی به مشارکت حوزه بسیج شهید تندگویان 
شرکت در س��تادهای فرعی اس��تان نیز اشاره 
کرد و گفت: در زمینه مسئولیت های اجتماعی 
بس��یج ذوب آهن در منطقه با پخش پوس��تر و 
بروشور، تامین ماسک و مواد ضدعفونی کننده، 
ضدعفونی کردن معابر شهری و اماکن عمومی 
و برنامه ری��زی ب��رای اج��رای رزمایش کمک 
مومنانه با مش��ارکت مدیریت روابط عمومی به 
منظور جمع آوری کمک های نقدی و غیر نقدی 
ویژه خانواده های آس��یب دیده ب��ر اثر ویروس 
کرونا، یاری رس��ان مردم ش��ریف و مس��ئولان 

منطقه هستیم.

ماه رمضان، ماه انفاق و ایثار و کمک به مس��تمندان است؛ 
چه خوب است که یک رزمایش گسترده ای در کشور به وجود 
بیای��د برای همدلی و کمک مومنانه ب��ه نیازمندان و فقرا که 
این اگر اتفاق بیفتد، خاطره ی خوش��ی را از س��ال جاری، در 
ذهن ها خواهد گذاش��ت.« مقام معظم رهبری )مدظله العالی( 
م��رام، معرفت و جوانم��ردی این روزها به اوج خود رس��یده 
اس��ت. با ش��یوع ویروس کرونا و اولویت قرار گرفتن سامت 
جامع��ه، ناگزیربخش��ی از مش��اغل موقتا غیرفعال ش��دند و 
ش��رایط به گون��ه ای پی��ش  رفت ک��ه برخ��ی خانواده ها در 
تامین ما یحتاج روزانه ی خود دچار مش��کل ش��دند. به دنبال 
فرمایشات مقام معظم رهبری )مدظله العالی(، مبنی بر انجام 
کمک های مومنانه، فولادمردان مشتاقانه و به مانند همیشه، 

پ��ای در میدان گذاش��ته و اقدام به توزیع اقام بهداش��تی و 
ارزاق عمومی در میان اقش��ار بی بضاعت شهرس��تان اهواز و 
کارون کردن��د. به گ��زارش روابط عمومی فولاد خوزس��تان، 
علی محمدی، مدیرعامل ش��رکت فولاد خوزستان گفت: در 
س��ال های اخیر، بحران های بس��یاری را پشت سر گذاشتیم. 
بی اثر ک��ردن تحریم ه��ای ظالمان��ه در کنار غلبه بر س��یل 
 فروردی��ن  س��ال ۱۳۹۷ نش��ان از ع��زم و اراده ی خلل ناپذیر

 فولادمردان است. 
وی اراده  فولادی را راه شکست کرونا دانست و افزود: شیوع 
ویروس کرونا، جهانی است. بر اساس گفته  پزشکان، در خانه 
ماندن، رعایت مس��ائل بهداش��تی و فاصله گ��ذاری اجتماعی 
عاوه بر کنترل شیوع، به مهار این ویروس منجر می شود. بر 

همین اساس از همان ابتدا اقدام به تشکیل کمیته   تخصصی 
در مجموعه شرکت فولاد خوزستان شد. کاهش ساعات کاری 
و اجرای طرح 5۰درصدی حض��ور کارکنان روزکار و در نظر 
گرفتن جبران حضور شیفت بخشی از تصمیمات این کمیته 

بود. 
محمدی خدمت رس��انی کارکنان ش��رکت فولاد خوزستان 
را افتخار دانس��ت و افزود: کارکنان ای��ن مجموعه به صورت 
داوطلبان��ه اقدام به تش��کیل گروه های ام��دادی نموده و در 
مناط��ق محروم شهرس��تان های اه��واز و کارون حضور پیدا 

کردند. 
ای��ن گروه ها با هدایت ق��رارگاه محرومیت زدایی ش��هدای 
فولاد در چند روز متوالی، روس��تاهای قلع��ه چنعان، خیط، 

دامغ��ه  کوچک و ب��زرگ و دیگر مناطق مح��روم را عاوه بر 
ضدعفونی و گندزدایی معابر، به صورت خانه به خانه از اهالی 
آن تب س��نجی کردند. عاوه بر این تعداد 5 هزار بس��ته های 
بهداشتی در میان اقش��ار بی بضاعت شهرستان کارون توزیع 
شد. مدیرعامل شرکت فولاد خوزستان لبیک به فرمان رهبر 
معظم انقاب در انجام کمک های مومنانه را تکلیف دانست و 
افزود: ب��ه دنبال فرمایش مقام معظم رهبری )مدظله العالی( 
مبنی ب��ر انجام کمک های مومنانه به اقش��ار آس��یب دیده از 
شیوع ویروس کرونا و عملی کردن آن، در وهله اول ۲۰ هزار 
بسته ی معیشتی ارزاق در ورزشگاه شهدای فولاد آماده  توزیع 
شده است و قصد داریم به مناسبت حلول ماه مبارک رمضان، 
این اقام را در میان نیازمندان و محرومان استان توزیع کنیم. 

»مجتم��ع فولاد خراس��ان« در گام دیگری از همراهی های 
اجتماع��ی خود، ۱5۰۰ بس��ته معیش��تی و بهداش��تی را به 
خانواده های »آسیب دیده از شیوع ویروس کرونا« در نیشابور 

اهدا کرد.
بزرگ ترین مجتمع صنعتی ش��رق کش��ور، ک��ه از ابتدای 
ش��یوع کرونا در کنار م��ردم و نهادهای مختلف شهرس��تان 
مسئولانه حضور داشته است، در گامی دیگر از امدادگری های 
اجتماع��ی خ��ود، با س��اماندهی پویش��ی نیک خواهان��ه و با 
مش��ارکت ذی نفعان و همراهان خود، قری��ب ۴میلیارد ریال 
کم��ک را در قال��ب تهیه بیش از ۱5۰۰ بس��ته معیش��تی- 
 بهداش��تی، تقدیم مردم با کرامت و آس��یب دیده از کرونا در

 نیشابور کرد.
این ۱5۰۰ بسته معیشتی و بهداشتی در سومین روز از ماه 
رمضان به فرمانداری شهرس��تان نیشابور برای توزیع در میان 

نیازمندان مناطق محروم تحویل شد.

به گزارش روابط عمومی فولاد خراس��ان، در مراس��م شروع 
توزیع این کمک ها، معاون اس��تاندار و فرماندار شهرس��تان، 
ام��ام جمعه، فرمانده انتظامی، فرمانده بس��یج و جمعی دیگر 

از مسئولان شهرستان حضور داشتند.
ش��اهین صالح محمدزاده، قائم مقام مجتمع فولاد خراسان 
در این مراسم گفت: خوشحال ایم که در زمینه تعهد مجتمع 
نس��بت به جامع��ه و در ادامه همکاری ها با »س��تاد مقابله با 
کرونا« نیش��ابور، توانس��تیم گامی برای کمک به نیازمندان و 
صاحبان مش��اغل آسیب دیده از شرایط بحران کرونا ویروس 

برداریم.
 پویش فولاد خراسان با مش��ارکت کارکنان، پیمانکاران و 
خیرین ش��کل گرفت و قریب ۱5۰ میلیون تومان از کمک ها 
را ذی نفع��ان، ش��رکای اجتماع��ی و اقتص��ادی و کارکنان 
ش��رکت اهدا کرده بودند که با کمک تکمیلی مدیریت عالی 
ش��رکت، ۱5۰۰ بسته معیشتی و بهداشتی، هرکدام به ارزش 

 ۲ میلی��ون و 5۰۰ ه��زار ریال تهیه و ب��ه نیازمندان ارجمند
 اهدا شد.

 وی از ادامه یافتن مس��اعدت های مجتم��ع فولاد به علوم 
پزش��کی نیشابور خبر داد و افزود: این کمک ها تا کنون شامل 
5۲۰۰ لیتر مواد ضدعفونی کننده دس��ت و سطح بر پایه نانو، 
۳5۰۰ دس��ت گان حفاظت فردی، ۳5۰۰ ماس��ک استاندارد، 
۲۰۰ ع��دد کیت حافظتی فردی بوده ضمن آنکه در همراهی 
با مدافعان س��امت، ۲ نفر از کارکنان زبده پرستار شرکت، از 
اس��فند به بیمارس��تان ۲۲ بهمن مامور شده اند. کمک ریالی 
افزون بر ۴میلیارد ریالی به علوم پزشکی برای خرید ملزومات 
مورد نیاز و مش��ارکت در مانور ضدعفونی معابر شهرستان از 
دیگ��ر اقدامات اجتماعی فولاد خراس��ان در ای��ن حوزه بوده 

است. 
معاون اس��تاندار و فرماندار شهرستان نیش��ابور با اشاره به 
اینکه شرکت فولاد خراس��ان از روزهای نخست شیوع کرونا 

در حوزه پشتیبانی و تهیه تجهیزات و ملزومات پزشکی برای 
مقابل��ه با این بیماری اقدامات موثری در س��طح شهرس��تان 
انج��ام داده، اظهارک��رد: از هفته پایانی اس��فند  پارس��ال به 
پیش��نهاد مدیرعام��ل این  مجتم��ع تهیه بس��ته های کمک 
معیش��تی برای خانواده های کم برخوردار که معیشت شان به 
خاطر ش��یوع کرونا تحت تاثیر قرار گرفته بود با حفظ شان و 
منزل��ت خانواده های نیازمند در دس��تور کار قرار گرفت و در 
ستاد مبارزه با کرونا با توجه به تاکید امام جمعه بر لزوم توجه 
به خانواده های کم برخورداری که زیرپوشش هیچ نهادی قرار 

ندارند این حرکت شکل گرفت. 
امام جمعه شهرستان نیش��ابور نیز در این مراسم گفت: از 
مجتمع فولاد خراسان بابت  همراهی و همکاری بسیار خوب و 
مومنانه با مسئولان شهرستان در کارگشایی و خدمت رسانی 
ب��ه م��ردم به وی��ژه در حادثه اخیر ک��ه کل کش��ور و دنیا را 

درگیر کرده است صمیمانه تشکر می کنم. 

کمک فولاد خوزستان به اقشار محروم جامعه

توزیع کمک های فولاد خراسان به آسیب دیدگان ناشی از شیوع کرونا

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت مهاباد گفت: مهاباد 
یک��ی از مهم ترین قطب های اس��تخراج س��نگ باریت در 
کشور است؛ به طوری که سال گذشته ۳۶ هزار و ۷۰۰ تن 
س��نگ باریت که ماده موثر در اس��تخراج تولیدات صنعت 
نفت به ش��مار می آید، از معادن این شهرس��تان استخراج 

و فرآوری شد.
محم��د جهی��ن در گفت وگ��و با ف��ارس، ش��مار معادن 
فع��ال شهرس��تان مهاباد را ۳۳ مورد عن��وان و اظهار کرد: 

۲۴معدن نیز به دلیل نبود بازار فروش، کاهش س��اخت  و 
ساز و افزایش قیمت تمام شده مواد معدنی استخراج شده، 

غیرفعال است.
وی ب��ا بیان اینکه ۱۶ معدن اس��تان آذربایجان غربی در 
طول سال گذشته سلب صاحیت شده  است، تصریح کرد: 
سال گذشته ۳۳۶ هزار تن انواع مواد معدنی از معادن فعال 
این شهرستان استخراج شد که نسبت به مدت زمان مشابه 

سال گذشته ۲۶ درصد افزایش یافته است.

رئی��س اداره صنعت، معدن و تجارت مهاباد با اش��اره به 
اینکه ۱۲ نوع ماده معدنی در این شهرس��تان اس��تحصال 
می ش��ود، افزود: مهم ترین و بیشترین سنگ های استخراج 
شده به ترتیب شامل سنگ لاشه آهکی به میزان ۱۳۸هزار 
تن، س��نگ  آهن با ۶۱ هزار و ۶۰۰ تن و س��نگ سیلیس با 

5۸ هزار و 5۰۰ تن است.
جهین، مهاباد را یکی از قطب های اصلی استخراج سنگ 
باریت در کش��ور خواند و بیان کرد: سال گذشته ۳۶ هزار 

و ۷۰۰ تن س��نگ باریت که ماده موثر در استخراج صنعت 
نفت به ش��مار می آید از معادن این شهرستان استخراج و 

فرآوری شد.
و  در خنک س��ازی  باری��ت  از س��نگ  داد:  ادام��ه  وی 
روان کاری مته ه��ای حف��اری، پوش��ش درون��ی چاه های 
نف��ت، انتق��ال مواد ناش��ی از حف��اری به داخ��ل زمین و 
 کنت��رل فش��ارهای غیرع��ادی درون چاه ه��ای نفت و گاز 

استفاده می شود.

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت مهاباد: 

مهاباد قطب استخراج »سنگ باریت« کشور است

اس��تاندار مرکزی بیان کرد: مقدمات واگذاری 
ش��رکت واگن پ��ارس به گروه صنعت��ی مدیریت 
پروژه های نیروگاهی ایران )مپنا( فراهم شده که 

به زودی محقق می شود.
آقازاده اظهار در پاس��خ به اعتراض نمایندگان 
جامعه کارگری استان مرکزی نسبت به افزایش 
ناچیز دس��تمزد کارگران در سال جاری از سوی 
دول��ت، اظه��ار ک��رد: اینکه کف حق��وق کارگر 
۲۷میلیون ریال باش��د از نظر همه ناخوش��ایند 
اس��ت ام��ا، باید به ای��ن نکته توجه داش��ت که 
افزای��ش غیرمتعارف دس��تمزد کارگ��ران باعث 
جذب نیروی انسانی زیرزمینی با حداقل حقوق و 
استثمار کارگر از سوی کارفرما می شود، بنابراین 
دولت در این فرآیند نه تنها قشر کارگر را تضعیف 
نکرده بلکه مدافع حق آنان بوده است.اس��تاندار 
مرکزی بیان ک��رد: پودر آلومینا ک��ه ماده اولیه 
خط تولید ایرالکو اس��ت تا تیر سال جاری تامین 
و تا یک س��ال دیگر نیز با ش��رکت های خارجی 

در این ب��اره قرارداد امضا ش��ده اس��ت بنابراین 
مش��کلی در تامین مواد اولیه این واحد تولیدی 
وجود ندارد.آقازاده اضافه کرد: س��اخت مجتمع 
آزادسازی شرکت ایرالکو نیز که تاکنون بیش از 
۲۸میلیون دلار تجهیزات این واحد تامین شده تا 

پایان سال جاری به نقطه مطلوب می رسد.
وی درب��اره فعالی��ت ش��رکت کمباین س��ازی 
ایران نی��ز گفت: با پیگی��ری  مدیریت این واحد 
تولیدی و مجموع مدیریت اجرایی استان شرایط 
کمباین س��ازی نسبت به ۲س��ال گذشته بهبود 
یافته و راه اندازی خط تولید کمباین برنج پنجره 
نوینی در زمینه توس��عه صنعت استان باز کرده 
اس��ت. اس��تاندار مرکزی بیان کرد: سال گذشته 
ب��ا وج��ود اعمال تحریم ه��ا ح��دود یک میلیارد 
دلار کالای غیرنفت��ی از این اس��تان صادر ش��د 
و بی��ش از ۲۰ هزار اش��تغال ایجاد ش��د که این 
 مهم مره��ون فعالیت گس��ترده جامعه کارگری
 استان است. آقازاده اضافه کرد: شرایط تحریم ها 

و بنیه قوی ملت ایران در تمام لایه های اجتماعی 
باعث شد که کش��ور ایران کمترین شمار ابتا و 
تلفات ناش��ی از ش��یوع ویروس کرونا را متحمل 
شود در صورتی که یک میلیون از ۳میلیون مبتا 
ب��ه این ویروس در جهان متعلق به ایالات متحده 
امریکا اس��ت و تا کن��ون بیش از 5۴ هزار نفر در 
این کشور به دلیل ابتا به این ویروس جان خود 
را از دس��ت داده اند. وی تاکید کرد: در سالی که 
از س��وی رهبر معظ��م انقاب ب��ا عنوان جهش 
تولید نامگذاری شده است باید تمامی بخش های 
جامعه به ویژه حوزه صنعت توانش را برای جبران 
خس��ارت های ناشی از شیوع کرونا و تحقق شعار 

سال به کار بگیرند.
مدیرکل تع��اون، کار و رفاه اجتماعی اس��تان 
مرکزی نیزگفت: ۸ هزار نفر در استان در سامانه 
بیمه بیکاری ثبت نام کرده اند. »محمد تقی آبایی« 
افرود: نرخ بیکاری در استان مرکزی در زمستان 
پارسال برابر با ۶.۹درصد بود که نسبت به مدت 

مش��ابه قبل آن ۱.۴ درصد و نسبت به میانگین 
کشوری نیز ۳.۷ درصد کاهش داشته است. وی 
با اش��اره به اینکه اش��تغال ایجاد شده دراستان 
مرک��زی افزون ب��ر ۲۰ ه��زار مورد بوده اس��ت 
بیان کرد: ۱5 هزار ش��غل شناس��نامه دار نیز در 
اس��تان ثبت شده اس��ت که از میانگین کشوری 
بالاتر بوده و ش��مار کارگاه های فعال زیرپوشش 
 س��ازمان تامین اجتماعی پارسال از مرز ۲۴ هزار

 مورد گذشت. 
مدیرکل تع��اون، کار و رف��اه اجتماعی گفت: 
واحدهای صنعتی دارای حقوق معوق در س��ال 
گذش��ته ۴۷ درصد کاهش داشت به طوری که از 
5۱ ش��رکت به ۲۷ شرکت رسیدیم، اما با شیوع 
کرون��ا ۲5 واحد تولیدی اس��فند پیش از موعد 
فعالیت خود را متوقف کردند و از اول اردیبهشت 
مجدد به تولید بازگش��ته اند و همه این ش��رایط 
حاکی از آن اس��ت که اقتصاد استان رو به بهبود 
اس��ت. آبایی از پرداخت تسهیات از هفته سوم 

اردیبهش��ت برای ۱۱رسته ش��غلی آسیب دیده 
خب��ر داد و گف��ت: ب��ه ازای هر کارگ��ر ۱۲۰ تا 
۱۶۰ میلیون ریال تس��هیات ب��ا نرخ ۱۲درصد، 
برای ۴ میلیون ش��غل آسیب دیده نیز بین یک 
تا ۲۰میلیون ریال تس��هیات پرداخت می شود 
و ب��رای ۳ میلیون نفر از مردم ک��ه درآمد ثابت 
نداشتند از اسفند تاکنون در ۲ مرحله کمک ۲تا 
۶میلیون ریال انجام ش��ده است. وی با اشاره به 
افزایش دس��تمزد کارگران در سال ۹۹ که مورد 
دغدغه کارگران اس��ت، افزود: در ۴۰س��ال اخیر 
برای دومین بار در کشور تفاهمنامه سه جانبه در 
موضوع تعیین دستمزد کارگران از سوی نماینده 
کارگران امضا نشد و در نهایت حقوق ۲ میلیون 
و ۷۰۰ هزار تومانی به تصویب رس��ید. ۲ هزار و 
۸۰۰ واح��د تولیدی بزرگ و کوچک در اس��تان 
مرک��زی وجود دارد و این خطه در جایگاه قطب 
دوم صنایع مادر تخصصی و قطب چهارم صنعت 

کشور است.

استاندار مرکزی: 

گروه معدن: 
 اس�تاندارمرکزی 
واح�د  واگ�ذاری  گف�ت: 
تولی�دی هپک�و اراک ب�ه س�ازمان 
مع�ادن کش�ور  نوس�ازی  و  توس�عه 
)ایمی�درو( قطع�ی اس�ت و ای�ن مهم ظ�رف چند 
 هفت�ه آین�ده عملیاتی می ش�ود.به گ�زارش ایرنا، س�ید
 »علی آقازاده« در نشس�ت صمیمی با نمایندگان جامعه کارگری 
واحدهای تولید استان مرکزی به مناسبت هفته جهانی کارگر، افزود: این 
واگذاری در نشست ویژه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی کشور با حضور معاون 
اول رئیس جمهوری در آذر س�ال گذش�ته مصوب ش�د اما اجرای آن درگیر دس�ت های 
نامرع�ی رده های پایی�ن مدیریتی نهادهای ملی ب�ود که با پیگیری مجموعه مدیریت اس�تان 
مشکلات حل شده و هپکوی اراک تا چند هفته دیگر به ایمیدرو واگذار می شود. وی ادامه داد: واگذاری 
هپکو اراک از بخش خصوصی به س�ازمان خصوصی س�ازی و پرداخت 400میلیارد ریال از منابع دولتی به این 

واحد تولیدی از دیگر مصوبات نشست اقتصاد مقاومتی بود که اکنون عملیاتی شده است.

 واگذاری هپکو اراک
 به ایمیدرو قطعی است
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روی خط خبر

ریوتینت��و و موت��ورولا به طور مش��ترک اب��زار ارتباطات 
پش��تیبان را مس��تقر می کنند. به گزارش صنع��ت کار، ریو 
تینتو و موت��ورولا ارائه دهنده خدمات ارتباطات یک راه حل 
مش��ترک ب��رای ارتباطات پش��تیبان را طراحی و مس��تقر 

کرده اند.
ای��ن راه حل ب��رای مرک��ز عملی��ات یکپارچه ری��و تینتو 

آلومینی��وم )IOC( در بریزبن، کوئینزلند اس��ت. با توجه به 
گفته موتورولا، سیس��تم ارتباطی پشتیبان ارتباطات حیاتی 
بی��ن ریوتینت��و در طی ی��ک وضعیت اضط��راری را ممکن 

می سازد.
IOC موج��ود، نظ��ارت بر همه جنبه ه��ای ایمنی، تولید 
 Weipa و کیفی��ت را در س��ایت های معدن بوکس��یت در

 Gove Northern Territory کوئینزلن��د، و مع��ادن 
فراهم می کند. موتورولا خاطرنش��ان کرد: IOC در حمایت 
از عرضه بوکسیت ریو تینتو برای برنامه های آلومینا استرالیا 

و سایر بازارهای صادراتی ضروری است.
در ص��ورت عدم دسترس��ی IOC به هر دلیل، سیس��تم 
پش��تیبانی به ریو تینتو اجازه می ده��د تا حرکت های تولید 

معادن را از طریق یک سیس��تم ارتباط��ات رادیویی 2طرفه 
دیجیتال TETRA متصل به مرکز بازیابی ادامه دهد.

مدیر کل ان��رژی و منابع طبیعی اس��ترالیا گفت:  هرگونه 
تجهی��زات ارتباطی مورد اس��تفاده در مع��دن باید بالاترین 
اس��تانداردها را رعای��ت کند ت��ا کارگران در ام��ان بمانند و 

امنیت و قابلیت اطمینان را در کل کار حفظ کند.

بزرگترین معدن طلای اس��ترالیا برای کاهش فشار ناشی 
از مش��کلات عرضه طلا در بورس امریکا تولید ش��مش یک 

کیلوگرمی خود را افزایش داده است.
به گزارش تس��نیم به نقل از بلومبرگ، بزرگ ترین معدن 
طلای اس��ترالیا برای کاهش فش��ار ناشی از مشکلات عرضه 
طلا در بورس امریکا تولید ش��مش ی��ک کیلوگرمی خود را 

افزایش داده است.
کاهش ش��دید س��فرهای هوایی ب��ه علت ش��یوع کرونا، 
جت های مسافربری را زمین گیر کرده است. زمین گیر شدن 
این هواپیماها که بیشتر برای حمل محصولات طلا و شمش 

طلا استفاده می ش��وند و همچنین اختلالات ظرفیت تولید 
ط��لا در امریکا درپی ش��یوع کرونا در این کش��ور منجر به 
کمبود این شمش های مستطیل شکل در قراردادهای آینده 

بازار کومکس نیویورک شده است.
ریچارد هایز، مدیرعامل شرکت پالایش طلای پرث مینت 
در اس��ترالیا می گوی��د: ما با تمام توان خ��ود در حال تولید 

شمش طلا هستیم.
وی اف��زود: درحال حاض��ر حدود 7/5 تن ش��مش طلا در 
هفت��ه تولی��د می کنیم و ب��ه خوبی در معام��لات ماه مه به 
فروش می رس��انیم. بخش عمده این ش��مش های طلا سر از 

ب��ازار کومکس نیویورک در می آورد و به مش��تریان تحویل 
داده می شود. در چند روز پرآشوب در اواخر ماه مارس، حق 

بیمه معاملات آینده نیویورک نسبت به معاملات لندن بیش 
از 7۰ دلار افزای��ش یافت که ای��ن میزان بالاترین قیمت در 

در 4 دهه اخیر بود.
بر اس��اس این گزارش، اکنون تف��اوت حق بیمه به حدود 
2۱دلار کاهش یافته اس��ت، اما هن��وز هم با زمان عادی که 

فقط چند دلار بود، فاصله دارد.
ش��رکت مینت که در پاس��خ به بحران عرضه، خط تولید 
ش��مش یک کیلویی را بازگش��ایی کرده اس��ت، پیش بینی 
 کرده اس��ت که تقاضای بالا برای ای��ن محصول کوتا ه مدت 

خواهد بود.

رئی��س تجارت اتحادی��ه اروپا گفت: بح��ران کروناویروس 
می تواند منجر به دپوی گس��ترده فولاد ش��ود که در صورت 

کاهش تقاضا، می تواند به اتحادیه اروپا آسیب جدی بزند.
به گزارش مع��دن نیوز، رویترزگزارش داد: پس از تحمیل 
تعرفه های 25 درصدی از سوی واشنگتن بر فولاد اروپا، بازار 
امریکا بر روی بس��یاری از صادرکنندگان بسته شد بنابراین 
در سال 2۰۱۸ اتحادیه اروپا برای حفاظت از تولیدکنندگان 
اروپایی، اقدامات محافظتی را برای کنترل فولادهای ورودی 

اعمال کرد.
کمیس��ر تج��ارت اتحادی��ه اروپ��ا Phil Hogan گفت: 
براس��اس برنامه ریزی ه��ای انج��ام ش��ده، تنظیم س��همیه 
س��ال جاری ت��ا اول ج��ولای انجام خواه��د ش��د. در ابتدا، 

کمیس��یون پیش بینی افزایش بیش از 5 درصد در س��همیه 
را پیشنهاد داده بود اما این موضوع در دست بررسی است.

وی افزود: بس��یاری از قانون گذاران و کش��ورهای اتحادیه 
اروپ��ا نگرانی خود را درباره دپ��وی احتمالی فولاد به ویژه از 
سوی چین و اتفاقی که در صورت کاسته شدن محدودیت ها 

برای موجودی انبارها خواهد افتاد، ابرازکرده اند.
جلس��ه  در  اروپ��ا  پارلم��ان  اعض��ای  ب��ه  خط��اب  وی 
ویدئوکنفرانس��ی گف��ت: م��ا در این زمینه در حال بررس��ی 
بازرس��ی های انجام ش��ده و تدابیر حفاظتی در حوزه فولاد 

هستیم.
وی گفت: صادرکنندگان کش��ورهای ثال��ث می توانند به 
ط��ور جدی بازار فولاد اتحادیه اروپا را هنگامی که تقاضا در 

27کشور اروپایی احیا شود، دچار اختلال کنند. 
ای��ن مق��ام مس��ئول در اتحادیه اروپ��ا ادام��ه داد: برخی 

صادرکنندگان کش��ورهای ثالث ممکن است تصمیم بگیرند 
که محصولات خود را با قیمت کمتر یا با هر قیمتی با هدف 
دستیابی به س��هم بزرگ تری در بازار کوچک اتحادیه اروپا، 

به این بازارها صادر کرده و بفروشند.
یوروفر اظهارکرد: تولید ف��ولاد اتحادیه اروپا درحال حاضر 
حدود 5۰ درصد افت داشته و سفارشات جدید حدود 7۰ تا 
75 درصد کاهش یافته اس��ت. با تداوم کاهش بیشتر تقاضا، 
بخ��ش خودرو تقریبا به طور کامل و بخش س��اختمان نیز تا 

حد زیادی متوقف خواهند شد.
یوروفر اظهار کرد: درحال حاضر ش��اهد قیمت های بسیار 
پایین��ی از س��وی صادرکنن��دگان کش��ورهای ثال��ث برای 

گریدهای خاص فولاد هستیم.

همکاری دو غول ارتباطات دنیا در معادن

ارسال شمش طلا از استرالیا به بازار امریکا

بازبینی واردات فولاد از سوی اتحادیه اروپا

 گروه معدن: 
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی در 
گزارشی اقدامات ش��رکت های کلیدی و پیشرو 
جهانی در صنعت فولاد در حوزه توسعه فناوری 
و نوآوری را بررس��ی و اعلام ک��رد: تأمین مواد 
اولیه و انرژی ارزان و همچنین ساختار مالکیتی 
و مدیریتی شبه  دولتی در صنایع عمده فولادی 
ایران یک��ی از دلایل عدم حرکت فولادس��ازان 

ایرانی برای استفاده از فناوری های نوین باشد.
به گزارش مرکز پژوهش های مجلس ش��ورای 
اس��لامی، دفتر مطالعات انرژی، صنعت و معدن 
این مرکز در گزارش��ی با عنوان »آینده صنعت 
فولاد2. بررس��ی اقدامات ش��رکت های کلیدی 
و پیش��رو جهان��ی در صنع��ت ف��ولاد در حوزه 
توس��عه فناوری و نوآوری« آورده اس��ت؛ ظهور 
فناوری ه��ای نو در قالب انقلاب صنعتی چهارم، 
رقاب��ت تنگاتنگ��ی را میان بخش ه��ای مختلف 
صنعت و معدن برای بهره گیری از این فناوری ها 
در زمینه افزایش بهره وری و کاهش هزینه های 

تولید ایجاد کرده است.
این گزارش افزود: کشورهای پیشرو در صنایع 
فولاد نیز راهبردهای مشخصی برای استفاده از 
دستاوردهای فناورانه تدوین کرده و برنامه هایی 
را بدی��ن منظ��ور اجرایی کرده اند. کش��ورهای 
چین، ژاپن، کره  جنوبی، هند، روس��یه، اتحادیه 
اروپا، ترکی��ه و ایالات متحده امری��کا به عنوان 
تولیدکنندگان بزرگ ف��ولاد در جهان گام های 
مؤثری در زمین��ه بهره گیری از دس��تاوردهای 

انقلاب صنعتی چهارم برداشته اند.
مرکز پژوهش های مجلس تصریح کرد: برنامه 
»ساخت چین« تأثیر گس��ترده ای روی صنعت 
فولاد این کش��ور داش��ته و ش��رکت های بزرگ 
ف��ولادی با ابت��کارات و طرح های جدی، در این 

مسیر پیشرو بوده اند.
 همچنی��ن نهادها و مراک��ز جدیدی نیز برای 
توس��عه این اکوسیس��تم ش��کل گرفته است و 
ارتباط��ات پوی��ا و نظام من��دی بی��ن غول های 
فناوری و فولادس��ازی چین ایجاد ش��ده است. 
بنابراین گ��زارش، طرح های کش��ور ژاپن برای 

انقلاب صنعتی چهارم بس��یار ج��دی بوده و از 
دولت تا فولادس��ازان عمده  این کشور، همه در 
این مسیر، همگام و منسجم در حرکت هستند.
مرکز پژوهش های مجلس عنوان کرد: شرکت 
پوس��کوی کره جنوبی و سایر فولادسازان بزرگ 
این کش��ور برای  ادغ��ام فناوری ه��ای نوین و 
صنع��ت فولاد برمبن��ای اس��تانداردهایی که بر 
پیش��برد مفه��وم کارخانه و تولید هوش��مند و 
همچنین آم��وزش نیروی انس��انی ماه��ر برای 
دنیای دیجیتال، متمرکز است، تلاش می کنند.

این گزارش اضافه کرد: اقدامات حمایتی دولت 
هند برای دیجیتالی کردن بخش تولید و به ویژه 
پژوهش در صنعت فولاد نیز مثال زدنی اس��ت. 
نهادهای دولتی مختلف با اختصاص بودجه های 
قابل توجه به پژوهش ه��ای نوآورانه در صنعت، 
عزم راس��خ خود را برای تحول دیجیتال نش��ان 
داده اند. مرکز پژوهش های مجلس خاطرنش��ان 
کرد: طرح های دیجیتالی  ش��دن در کش��ورهای 

اروپای��ی نیز مهم و فراگیر هس��تند و بس��یاری 
از نهادها و تش��کل ها در اتحادیه اروپا در تلاش 
برای حمایت از این طرح ها هس��تند. همچنین 
ش��رکت های فناور با شتاب خوبی در این زمینه 
در حال حرکت بوده و شواهد نشان می دهد که 
انقلاب صنعتی چهارم در این اتحادیه به صورت 
ج��دی در حال پیگیری و پیاده س��ازی اس��ت. 
براس��اس این گزارش، کش��ور روس��یه با شکل 
 دادن همکاری های گس��ترده  بین ش��رکت های 
فولادی و ش��رکت های فع��ال در زمینه  فناوری 
اطلاع��ات و ب��ا مش��ارکت  دادن دانش��گاه ها و 
حفظ ارتباط ش��ان ب��ا صنعت به س��مت انقلاب 
صنعتی چه��ارم و دیجیتال س��ازی تولید فولاد 
پی��ش می رود و در تلاش برای پیش��برد اهداف 
»تولید پیش��رفته« است تا بتواند از رقبای خود 
در این صنعت پیش��ی بگیرد. مرکز پژوهش های 
مجلس یادآور شد: کش��ور ترکیه در همسایگی 
ای��ران الگوی موفق��ی از ایج��اد ارزش افزوده از 

صنعت فولادس��ازی بدون اتکا به منابع معدنی 
و انرژی ارزان ایجاد کرده اس��ت و فناوری نقش 
مهمی در تولید این کش��ور دارد. در س��ال های 
اخیر اقدامات سیاس��تی دولت ترکیه  بر توسعه 
فناوری ه��ای برافکن در زمین��ه انقلاب صنعتی 
چهارم متمرکز بوده و این مس��یر نیز از س��وی 
ش��رکت های ب��زرگ فولادی ترک دنبال ش��ده 
اس��ت. این گزارش نش��ان می دهد ک��ه انقلاب 
صنعتی چهارم در س��طح حاکمیتی و سیاستی 
ایالات متحده امریکا به سرعت پیگیری می شود 
و بازت��اب گس��ترده ای در س��طح حاکمیت��ی و 

نهادهای مربوطه داشته است. 
لک��ن به ط��ور خاص و در س��طح ش��رکت ها، 
نیوک��ور،  و  بیگ ریوراس��تیل  ش��رکت  دو 
و  کردن��د  انتخ��اب  را  پرش��تابی  اقدام��ات 
توس��عه فن��اوری در انق��لاب صنعت��ی چهارم 
خ��ود توس��عه ای  اولویت ه��ای  ص��در  در   را 
 قرار داده اند. مرکز پژوهش های مجلس تصریح 

ک��رد: ایران به عنوان یکی از ۱۰ کش��ور برتر در 
ح��وزه تولی��د ف��ولاد در دنیا، با وج��ود حرکت 
ش��تابان س��ایر کش��ورها ب��رای بهره گی��ری از 
دس��تاوردهای فناورانه انق��لاب صنعتی چهارم، 
راهبرد مش��خصی برای این مس��ئله نداش��ته و 
زیرس��اخت ها و اکوسیس��تم های فناورانه برای 
ایجاد و جهت دهی به شرکت های فناور در حوزه 

آهن و فولاد شکل نگرفته است.
این گزارش خاطرنشان کرد: شاید تأمین مواد 
اولیه و انرژی ارزان و همچنین ساختار مالکیتی 
و مدیریتی ش��به دولتی در صنایع عمده فولادی 
ایران یک��ی از دلایل عدم حرکت فولادس��ازان 
ایرانی برای استفاده از فناوری های نوین باشد و 
پیش بینی می شود با توجه به رقابت فولادسازان 
ب��زرگ دنیا ب��رای افزایش به��ره وری و کاهش 
هزینه ه��ای تولید، عدم حرکت ایران به س��مت 
اس��تفاده از طرح ه��ای فناوران��ه می تواند زنگ 

خطری برای آینده صنعت فولاد ایران باشد.

اقدامات شرکت های پیشرو جهانی در صنعت فولاد 
قزاقستان واردات 
سیمان را ممنوع کرد

مع��اون وزیر صنعت و توس��عه زیرس��اخت های 
قزاقس��تان شیوه نامه ای را درباره ممنوعیت واردات 
چند نوع سیمان از خارج از اتحادیه اقتصادی اوراسیا 

را اعلام کرده است.
به گزارش س��یمان خبر به نقل از گلوبال سمنت، 
بر اساس این ش��یوه نامه  مقررات ممنوعیت واردات 
س��یمان از کش��ورهایی که در اتحادی��ه اقتصادی 
اوراسیا نیس��تند )EEU( به مدت 6ماه از دوشنبه 

27 آوریل 2۰2۰ اجرایی شد.
ب��ه طور ویژه ای��ن ممنوعیت مرب��وط به کلینکر 
سیمان، س��یمان پرتلند، سیمان آلومینایی و سایر 

انواع سیمان های هیدرولیکی است.

کاهش ۹دلاری قیمت 
زغال سنگ در چین

قیمت س��نگ آه��ن 62 درصد در چی��ن در روز 
دوشنبه هفته گذشته با ۰.5 دلار کاهش ۸۳.4 دلار 
معامله شد. به گزارش معدن 24، قیمت سنگ آهن 
62درصد با ۰.5 دلار کاهش ۸۳.4 دلار معامله شد. 
س��نگ آهن عیار 65 درصد با ۱.6 دلار افزایش ۱۰۱ 
دلار معامله شد.ش��مش فولاد درچین با ۰.۰۱ دلار 

افزایش 4۳6.4۹ دلار معامله شد.
ش��مش روی با 27.5 دلار افزایش ۱۸۹۱.5 دلار 
قیم��ت خورد.زغال س��نگ ب��ا ۹.25 دلار کاه��ش 

۱۰5.75 دلار معامله شد.

کاهش توسعه 
فولادسازان ژاپنی 

 به گفته ی��ک تحلیلگر و مقام��ات صنعتی ژاپن، 
فولادس��ازان ژاپنی ممکن اس��ت نیاز به تسریع در 
برنامه های بازس��ازی داشته باش��ند زیرا تاخیر در 
پروژه های س��اختمانی به دلیل شیوع ویروس کرونا 

بر مشکلات صنعت ژاپن خواهد افزود.
ب��ه گزارش مع��دن نیوز، رویترز گ��زارش داد: دو 
 JFE فولادس��از برتر ژاپ��ن یعنی نیپون اس��تیل و
Steel ک��ه متعلق ب��ه هلدینگ JFE اس��ت پیش 
از ای��ن اع��لام کرده بودن��د که قصد دارن��د به طور 
موق��ت 5 ک��وره بلند خود را کاملا ب��ه حالت تعلیق 
 در آورن��د و حدود 25 درصد از ظرفیت تولید خود را 

کاهش دهند.
این اقدام می تواند تولید سالانه فولاد خام سومین 
فولادساز برتر جهان را به زیر ۹۰ میلیون تن برساند 
که پایین ترین میزان از زمان بحران مالی جهانی در 

سال 2۰۰۹ می باشد. 
دول��ت ژاپن تحت فش��ار فزاینده ای ق��رار دارد و 
تع��داد مبتلایان به کروناویروس ب��ه ۱۱، 5۰۰ نفر 
رسیده و در حال مقابله با تعطیلی اقتصاد خود است. 
تحلیلگ��ران می گوین��د اگ��ر این هم��ه گیری 
بیم��اری ب��رای مدت طولان��ی ادامه یاب��د ممکن 
اس��ت فولادس��ازان را وادار به اج��رای برنامه های 
بازس��ازی، تعمی��ر و نگه��داری و حت��ی تعطیلی 
واحده��ای بیش��تری نمای��د. ش��رکت های بزرگ 
س��اختمانی از جمل��ه Shimizu و Kajima نیز 
تصمی��م گرفته ان��د صدها پروژه خ��ود را تا 6 می به 
حال��ت تعلیق درآورن��د چراکه دول��ت در 7 آوریل 
وضعی��ت اضطراری اعلام کرده ب��ود. در هفته های 
گذشته ژاپن در 7 مرکز اصلی پر جمعیت این کشور 
ش��امل توکیو، وضعیت اضط��راری اعلام کرده بود.
س��خنگوی دولت ژاپن گفت: ح��دود ۹۰ درصد از 
5۰۰ پروژه در 7 منطقه این کش��ور برای جلوگیری 
از ش��یوع بیم��اری در بین کارگران متوقف ش��ده 
اس��ت. از اینرو ش��رکت های س��اختمانی در حال 
مذاکره با مش��تریان خود ب��رای توقف 6۰۰ و 7۰۰ 
پروژه تا 6ماه می هس��تند. توکیو استیل اعلام کرده 
در صورت کاهش بیش��تر تقاضای ف��ولاد به دلیل 
تعلی��ق پروژه های س��اختمانی و عمرانی، ش��اید از 
م��اه می مجبور ب��ه بازنگری و کاهش تولید باش��د. 
تقاضا در بخش خودروس��ازی نیز پیش از هر زمانی 
کاه��ش یافته چراکه ش��رکت هایی نظی��ر »تویوتا 
موتور« ب��ه دلیل ضعف تقاض��ا و کمبود قطعات به 
طور موقت برخی فعالیت های خود در کارخانه های 
محلی را تعطی��ل و متوقف کرده اند.  وزارت صنعت 
ژاپ��ن پیش بینی کرده ک��ه تقاضای فولاد در بخش 
خودروس��ازی در ماه ه��ای آوریل تا ژوئن نس��بت 
به مدت مش��ابه س��ال قبل ۸ درص��د کاهش یابد و 
صادرات نیز 2۱ درصد افت خواهد یافت.  البته قبل 
از بحران کرونا نیز فولادسازان ژاپنی به جهت جنگ 
تج��اری امریکا و چین و قیمت های بالای مواد اولیه 
مانند س��نگ آهن، تقاضای ضعیف ت��ری را تجربه 
کرده بودند و س��بب شده بود ظرفیت تولید خود را 

۱۰ تا ۱۳ درصد کاهش دهند.

ب��ا توجه به ش��یوع کرونا در ج�ه��ان و تعطیلی موقت 
معادن برای س��رکوب این بیماری و کاهش عرضه برخی 
از فلزات، خطر فعالیت معادن غیرقانونی در ح�ال افزایش 

است.
به گزارش »صنعت کار«، با نگاهی به برخی از کشورها 
مشاهده می شود، ش��یوع کرونا فعالیت غیرقانونی معادن 

را تشدید کرده است.
ش��یوع کرونا منجر به بس��ته ش��دن موقت معادن در 
سراس��ر جهان شده اس��ت، زیرا دولت ها برای جلوگیری 

از گس��ترش ویروس، مش��اغل غیر ض��روری را موظف به 
تعطیلی موقت کرده اند.

گذش��ته از آمار تولیدی که منجربه بس��ته ش��دن این 
مع��ادن می ش��ود، نگرانی ه��ای زی��ادی درب��اره فعالیت 
غیرقانون��ی مع��دن وجود دارد که این ام��ر خطری برای 

کارگران معدن و همچنین جوامع محلی ایجاد می کند.
 در 22 آوری��ل، گ��روه Gemfields اع��لام ک��رد که 
تمامی عملیات حس��اس را در معدن یاقوت مونتپوئز در 
موزامبیک به حالت تعلیق در آورده اند. این بس��ته شدن 

همزمان با آن ش��د که دولت به طور موقت اجازه آزادی 
زندانی��ان را می دهد تا ش��یوع این بیم��اری در زندان ها 
افزای��ش پی��دا نکن��د. در ش��هر Montepuez، تقریبا 
۱5۰معدنچی غیرمجاز آزاد ش��ده اند و این نگرانی وجود 
دارد ک��ه معدن Gemfield، بزرگ تری��ن معدن یاقوت 

فعال جهان، آسیب ببیند.
جالب است بدانید در فوریه سال جاری، ۸۰۰ معدنچی 
غیرمجاز به معدن یاقوت حمله کردند و منجر به س��قوط 

برخی از تونل ها شد که بیش از ده ها نفر کشته شدند.

خطر افزایش معدن کاری غیرقانونی با شیوع کرونا
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افزایشعرضهسهامشرکتهایبزرگ
دربازارسرمایه

حجت الاس��لام حس��ن روحانی در جلسه س��تاد هماهنگی اقتصادی دولت، 
با اش��اره به افزایش مش��ارکت عمومی در بورس، خواس��تار عرضه بیشتر سهام 

شرکت ها و بنگاه های بزرگ در بورس شد.
به گزارش س��نا، رئیس جمهوری با اش��اره به اهمیت اتم��ام پروژه های بزرگ 
و نیمه تم��ام، تصریح کرد: باید اتمام پروژه های نیمه تمام که از پیش��رفت بالای 
8۰درصد برخوردار هستند، با جدیت پیگیری شود. روحانی با تاکید بر حمایت 
بیش��تر از حوزه تولید و صنعت، اظهارکرد: در ش��رایط کنون��ی تامین ارز برای 
کالاه��ای اساس��ی به ویژه دارو و نیازمندی های اساس��ی م��ردم و بخش تولید 

ضرورت دارد که مسئولان مربوطه باید با جدیت این امور را پیگیری کنند.
در ادامه جلس��ه س��تاد هماهنگی اقتصادی دولت به ریاس��ت رئیس جمهور، 
راهکارهای مولدس��ازی دارایی ها و اموال مازاد دس��تگاه های دولتی مورد بحث 
و بررس��ی قرار گرفت. گ��زارش وزیر اقتصاد و دارایی درب��اره راهکارهای اتخاذ 
شده برای تامین منابع بودجه سال 13۹۹ به ویژه مولدسازی دارایی ها و فروش 
اموال مازاد دس��تگاه های دولتی و نیز واگذاری سهام بنگاه های بزرگ اقتصادی 

بخش عمومی در بورس، در ادامه این جلسه مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
در جلس��ه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت همچنین رئیس کل بانک مرکزی 
گزارش��ی درباره آخرین وضعیت نقدینگی در کش��ور و سیاست پولی مبتنی بر 

عملیات بازار باز برای کنترل نرخ سود و تورم ارائه کرد.
در ادامه این جلس��ه همچنین گزارش رئیس س��ازمان برنامه و بودجه درباره 
وضعیت بودجه سال جاری و روش های تأمین درآمد و صرفه جویی در بخش های 

هزینه مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.

تازهواردهااحتیاطبیشتریکنند
مدیرنظارت برنهادهای مالی س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار گفت: توصیه به 
تازه واردهای بورس این است که به صورت غیرمستقیم و از طریق شرکت های 

سرمایه گذاری وارد این بازار شوند.
به گزارش باش��گاه خبرنگاران جوان، محمد رضا معتمد درباره پذیره نویس��ی 
صندوق س��رمایه گذاری تصریح کرد: شروع نخس��تین مرحله از پذیره  نویسی از 

14 اردیبهشت و پایان آن 31 اردیبهشت خواهد بود.
او ادامه داد: در مرحله اول س��هام بان��ک ملت، بانک تجارت، بانک صادرات و 
بیمه اتکایی امین و بیمه البرز عرضه می ش��وند و براساس مصوبه هیات وزیران 
هر ش��خص حقیقی می تواند حداکثر 2 میلیون تومان س��هام )واحد( خریداری 
کند. معتمد گفت: بعد از پذیره نویس��ی اولیه از طریق درگاه های بانکی، بانک ها 
طبیعتا 2ماه فرصت دارند تا اطلاعتشان ثبت شود و کد بورسی برای خریداران 
فاقد کد بورسی صادر شود از این رو حدود اول مرداد امکان معامله سهام واگذار 

شده فراهم خواهد شد.
این مقام مس��ئول تصریح کرد: در قان��ون بودجه ۹۹ به دولت این اجازه داده 
ش��ده باقی مانده سهام دولت در شرکت های پذیرفته شده در بورس را در قالب 
صندوق های س��رمایه گذاری قابل معامله یا هم��ان ETF را در بازار عرضه کند 
و ب��ه هیات وزیران این اختیار داده ش��ده که با حداکثر 3۰ درصد تخفیف این 

سهام را به فروش برساند.
او افزود: هیات وزیران در گام اول چون تغییرات قیمت س��هام ثابت نیس��ت 
2۰ درصد تخفیف را مدنظر قرار داد. قیمت این س��هام متوسط قیمت 3۰ روز 
گذشته از زمان پذیره نویسی در نظر گرفته می شود.که حداکثر 2 میلیون تومان 
است که با درنظر گرفتن تخفیف است و قیمت واقعی آن 2 میلیون و ۵۰۰هزار 
تومان است. معتمد با بیان اینکه سهام شرکت های عرضه اولیه معمولا ارزان تر 
و سودآوری مناسبی در کوتاه مدت دارد گفت: البته توصیه ما به سرمایه گذاران 
این اس��ت که در س��رمایه گذاری افق های بلند مدت را در نظ��ر بگیرند و برای 

افق های ۵ تا 1۰ سال سرمایه گذاری کنند.
او به تازه واردها و کسانی که از تجربه کافی سرمایه گذاری در بورس برخوردار 
نیس��تند توصیه کرد: »صادرات« محصول شرکت ها بخش مهمی در سوددهی 

آنها به سهامداران به شمار می رود.

۲۹۵ریال؛سود3ماهههرسهم»پکویر«
ش��رکت کویر تایر در 3 ماهه منتهی به 2۹اس��فند 13۹8 به ازای هر س��هم 
2۹۵ریال سود اعلام کرده است. به گزارش سنا، شرکت کویر تایر در صورت های 
مالی میان دوره ای 3ماهه س��ود عملیاتی را 31۹میلیارد ریال و س��ود خالص را 
2۰۶میلیارد ریال منتش��ر کرده است. این ش��رکت 2هزار و 18۰میلیارد ریالی 
سود انباشته دوره مورد گزارش را 4۰3میلیارد ریال و سود هرسهم را 2۹۵ریال 
اعلام کرد. »پکویر« در تش��ریح اهداف خود درب��اره تولید و فروش محصولات 
اعلام کرد که تنوع بخش��ی محصولات، کسب سهم بازار از تایرهای خودروهای 
جدید، بومی کردن حداکثری فناوری و کاهش قیمت تمام ش��ده از برنامه های 

مهم شرکت است.
این ش��رکت اعلام کرده اس��ت که با توجه به اینکه بخش عمده ای از قیمت 
تمام شده مواد اولیه است تغییر قابل ملاحظه ای در سایر هزینه ها ایجاد نخواهد 
شد. همچنین میزان تولید نقش بسزایی در قیمت تمام شده داشته، که برآورد 
می ش��ود مطابق برنامه تولید عملیاتی ش��ود. با توجه ب��ه توضیحاتی که درباره 
برنامه های ش��رکت برای تکمیل طرح های توس��عه اعلام شده است، به اجرای 
طرح توس��عه تولید 1۰هزار و 777تن تایر اش��اره شده است که زیر  ساخت های 
آن در محل کارخانه فراهم شده و این طرح مربوط به تولید تایرهای کامیونتی 
و وانتی رادیال تمام س��یمی است. این شرکت به منظور ایجاد توازن از ساختار 
سرمایه و نیز تامین منابع مورد نیاز خود در برنامه طرح و توسعه برنامه افزایش 
س��رمایه از مبلغ 7۰۰میلیارد ری��ال به مبلغ 2هزار و 18۰میلی��ارد ریال را در 
دس��ت اجرا دارد و همچنین به منظور تامین س��رمایه در گ��ردش مورد نیاز با 
مذاکرات انجام ش��ده با بانک های فعال کشور حد اعتباری در قالب قراردادهای 
تس��هیلاتی اخذ که بخشی دریافت و س��ایر منابع متناسب با نیازمورد استفاده 

قرار خواهد گرفت.

رویخطخبر

شفافیت حداکثری با عرضه تولیدات شستا در بورس کالا

راهکار رفع عطش تقاضا در بورس

جاده هموار برای سرمایه گذاری  �
سودآور در بورس

فرش��اد به آبادی، کارشناس بازار سرمایه 
در گفت وگ��و ب��ا مهر با اش��اره به ضرورت 
آموزش و اطلاع رسانی به سهامداران برای 
ورود موف��ق و ب��ه دور از هیج��ان به بازار 
س��رمایه گفت: با توجه ب��ه افزایش تقاضا 
برای ورود به بازار س��رمایه از س��وی اقشار 
مختلف مردم، به نظر می رس��د نوعی رفتار 
چوب پنبه ای در بازار سرمایه شکل گرفته 
که اگر به موقع مراقبت های لازم را از آن به 
عمل نیاوریم، در آینده می تواند مشکلاتی 
را برای این طیف از س��هامداران جدید به 

همراه داشته باشد.
وی اف��زود: در ما ه ه��ای اخی��ر، تکاپوی 

س��رمایه داران خ��رد ب��رای ورود ب��ه بازار 
س��رمایه افزایش یافته که بیش��تر متأثر از 
روند س��ودآوری و هیجانات ایجاد شده در 
یک س��ال اخیر بوده و ب��ه دلیل اینکه این 
گ��روه از تازه واردها، از آم��وزش و مهارت 
کاف��ی در عرصه ب��ازار س��رمایه برخوردار 
نیس��تند به رفت��ار چوب پنبه ای تش��بیه 
می شوند؛ به این معنا که رفتار این دسته از 
سهامداران جدید بازار سرمایه، به گونه ای 
است که بر اثر تبلیغات و جریان سازی های 
پیرامون سهام برخی از شرکت ها و اقدامات 
برخی از اش��خاص حقیق��ی و حقوقی در 
رابطه با س��هام این مجموعه ه��ا، اقدام به 
خرید آن سهم با حداقل سرمایه های خود 
کرده و مانند یک چوب پنبه که روی امواج 

دری��ا بدون اختی��ار بالا و پایی��ن می رود، 
حرکت می کنند.

به آب��ادی با تاکید بر ض��رورت صیانت از 
س��رمایه ها در بورس، به تازه واردهای بازار 
س��رمایه توصیه کرد تا ب��رای جلوگیری از 
به خط��ر افتادن س��رمایه های خود، حتما 
روش های مطمئن��ی ازجمله صندوق های 
سرمایه گذاری یا شرکت های سبدگردان را 
برگزیده و اقدام به خرید سهام کنند تا در 
واقع، اجازه بدهند تا این شرکت ها سرمایه 

آنان را مدیریت، کنترل و افزایش دهند.
روش ه�ای  � طری�ق  از  م�ردم 

غیرمستقیم وارد بورس شوند
وی تصری��ح ک��رد: در واق��ع ورود مردم 
به بورس از طریق روش های غیرمس��تقیم 

ازجمل��ه صندوق ه��ای س��رمایه گذاری و 
س��بدگردان ها س��بب می ش��ود ت��ا علاوه 
ب��ر اینکه س��رمایه های مردم حفظ ش��ده 
وارد می ش��ود،  بازاره��ای س��ودآور  در  و 
از رفتاره��ای هیجان��ی در ب��ازار س��رمایه 
پرهیز ش��ده و براس��اس اص��ول تکنیکال، 
تجزی��ه و تحلیل دقی��ق صورت های مالی 
و ارزیابی چشم انداز ش��رکت های بورسی، 
 اق��دام به انتخ��اب بهتری��ن گزینه ها برای 

سهامداران می کنند.
این کارش��ناس بازار س��رمایه با اشاره به 
اینکه ش��رکت های س��بد گردان می توانند 
امنی��ت روان��ی ب��رای فع��الان حقیقی و 
حقوقی بازار س��رمایه ایجاد کنند، تصریح 
ک��رد: با توجه ب��ه اینکه ای��ن مجموعه ها، 

در چارچوب های��ی مبتنی بر س��ودآوری و 
پایداری جامعه مش��تریان خ��ود، حرکت 
می کنن��د، هم��واره در تلاش هس��تند تا 
با پایش مس��تمر و دقی��ق رفتارهای بازار 
س��رمایه، مناس��ب ترین گزینه ه��ا را برای 

مشتریان انتخاب کنند.
وی اظهارک��رد: عمده بازیگ��ران جدید 
بازار س��رمایه، افرادی با سرمایه های کمتر 
از 1۰۰ میلیون تومان هستند که به دلیل 
وضعیت نه  چندان مطلوب دیگر حوزه های 
س��رمایه گذاری، نگاه خود را به سمت بازار 
س��رمایه معط��وف س��اخته اند و در چنین 
ش��رایطی، نباید اجازه دهن��د که هیجان 
موج��ود در ب��ازار س��رمایه ب��ر رفتارهای 

منطقی آنها غلبه کند.

مش��اور وزیر صنعت در اتاق اصناف کش��ور، عرضه 
س��هام شس��تا در بورس را اتفاقی مثبت برای اقتصاد 
ملی دانس��ت و گفت: اگر این رویکرد با شفاف سازی 
و خری��د و فروش کالاهای تولی��دی به کمک بورس 
کالا همراه شود، شاهد شفافیت حداکثری در اقتصاد 

خواهیم بود.
»ابراهیم درس��تی« در گفت وگو با ایرنا عنوان کرد: 
عرضه سهام شستا و در ادامه سایر شرکت های بزرگ 

دولتی در بورس، موجب شکوفایی اقتصاد می شود.
وی افزود: غیر از سهام شستا باید سایر شرکت های 
بزرگ نیز واگذار ش��وند زیرا بس��یاری از شرکت های 
بزرگ دارای س��اختمان ها و ادارات زیادی هس��تند و 

اگر واگذار شوند س��اختارهای آنها نیز اصلاح شده و 
ش��اهد کاهش تصدی گری دولت و واگذاری بسیاری 

از امور به بخش خصوصی خواهیم بود.

 نای��ب رئی��س اول ات��اق اصن��اف تهران ب��ا بیان 
اینک��ه تجرب��ه ای��ن س��ال ها نش��ان داده اس��ت که 
دول��ت تاجر خوب��ی نیس��ت و باید برنامه ریز باش��د 
و زیرس��اخت ها را فراهم کند، تاکی��د کرد: واگذاری 
س��هام ش��رکت های بزرگ دولتی از برنامه های ویژه 
دولت در س��الی که جه��ش تولید نامگذاری ش��ده، 
 اس��ت و باید این اتفاق به ش��یوه ای درس��ت و دقیق

 رقم بخورد. 
وی در ادام��ه ب��ه شفاف س��ازی و خری��د و فروش 
کالاه��ای تولیدی از س��وی تولیدکنن��دگان و تحقق 
واقعی جه��ش تولید به کمک بازار س��رمایه اش��اره 
کرد و گفت: هر چه ش��فافیت در اقتصادمان بیش��تر 

باشد، ش��رکت هایی که س��الم کار می کنند پر و بال 
گرفته و تش��ویق می ش��وند، از ای��ن رو ورود کالاهای 
تولیدی شرکت های بزرگ زیرمجموعه شستا و سایر 
تولیدکنندگان کش��ور به ب��ورس کالا نیز در رونق و 

جهش تولید موثر خواهد بود. 
مش��اور وزیر صنعت در اتاق اصناف کشور با تاکید 
بر نقش بورس کالا در شفافیت اقتصادی گفت: ورود 
محصولات ب��ه ب��ورس کالا، از نابرابری ها جلوگیری 
می کن��د به نحوی که معاملات در ش��فافیت و رقابت 
انجام می ش��ود و به طور طبیعی در هر بازاری امکان 
رقابت عادلانه وجود داش��ته باشد، زمینه رشد صنایع 

و تولید مهیا می شود.

یک فعال بازار س��رمایه با اشاره به اینکه این روزها 
کفه تقاضای س��هام بر عرضه سنگینی می کند، گفت: 
افزایش س��هام شناور ش��رکت ها، افزایش عرضه های 
اولیه و پذیرش ش��رکت ها و نیز س��رعت بخشیدن به 
افزایش سرمایه های جدید می تواند عطش بازار سهام 

را متعادل کند.
حسین خزلی در گفت وگو با تسنیم با اشاره به روند 
رو به رش��د ش��اخص بورس و قیمت سهام شرکت ها 
در پی ورود نقدینگی گس��ترده به بازار س��هام گفت: 
تقاض��ای ب��الای خرید س��هام که به واس��طه حضور 
نقدینگی در بازار س��رمایه به وجود آمده است، موجب 
ش��ده تا در برخی مواقع شاهد صف های خرید بدون 
عرض��ه تا چند هزار میلیارد تومان باش��یم. این فعال 

بازار س��رمایه افزود: این در شرایطی است که بررسی 
وضعیت کلی بازار سهام نشان می دهد این روزها کفه 
تقاضا بر عرضه س��نگینی می کن��د؛ بنابراین عطش و 
تش��نگی بازار س��هام را فقط و فقط با عرضه  س��هام 
باید متوق��ف کرد. وی در ادامه با ارائه راه کارهایی در 
این زمینه اضافه کرد: افزایش س��هام شناور شرکت ها 
یکی از راه کارهایی اس��ت که در این زمینه پیش��نهاد 
می ش��ود. این فعال بازار س��رمایه ادام��ه داد: در بازار 
س��رمایه ش��مار بالایی از ش��رکت ها حضور دارند که 
س��هام ش��ناور آنها کمت��ر از 2۰درصد اس��ت که در 
صورت افزایش میزان این سهام حتی تا سطوح بالای 
3۰ درصد، سهامداران عمده هیچ کنترلی را از دست 
نمی دهند. ضمن اینکه به تازگی نیز س��ازمان بورس 

اجازه  سهام ممتاز هم به این دسته از سهامداران داده 
 اس��ت. وی با اشاره به اینکه سرعت و تداوم بخشیدن 
ب��ه عرضه های اولیه و پذیرش ش��رکت ها نیز یکی از 
راهکارهایی اس��ت که در زمینه پاسخگویی به عطش 
تقاضا در بازار س��هام پیشنهاد می ش��ود، گفت: تمام 

بانک ها، بنیادها، آس��تان ها، صندوق های بازنشستگی 
کش��وری و لشگری، دولت و سازمان خصوصی سازی، 
ستاد اجرایی فرمان امام و بخش خصوصی و... صدها 
هزار میلیارد تومان سهام و شرکت خارج بورس دارند 
که به راحتی می توانند سهام خود را به مردم بفروشند 
و دوباره پول آن را در بازار اولیه سرمایه گذاری کنند.

خزل��ی همچنین س��رعت بخش��یدن ب��ه افزایش 
س��رمایه های جدی��د به وی��ژه افزایش س��رمایه ها از 
آورده نق��دی و به روش صرفه  س��هام را یکی دیگر از 
راهکارهای پاس��خگویی به تقاضای بالای خرید سهام 
در بازار سرمایه عنوان کرد و افزود: بدون این اقدام ها 
 فرص��ت تاریخ��ی و بی نظیر بازار س��رمایه از دس��ت

 خواهد رفت.

 حرکت غیراصولی 
بازیگران تالارشیشه ای

 گروه معدن: 
س��هامداران از اص��ول پای��ه ای ب��ورس درحال��ی 
فاصل��ه گرفته اند ک��ه اکنون به یک��ی از جاذبه های 
س��رمایه گذاری برای بس��یاری از مردم تبدیل شده 
اس��ت اگرچ��ه ب��ازار س��رمایه محلی ب��رای هدایت 
نقدینگی های س��رگردان است، اما س��هامداران باید 

اصول سرمایه گذاری را رعایت کنند.
به گ��زارش مهر، بورس چند ماهی اس��ت به یکی 
از جاذبه های س��رمایه گذاری برای بس��یاری از مردم 
تبدیل ش��ده اس��ت. بازار س��رمایه به دلی��ل از بین 
رفتن جذابیت بازارهای موازی از جمله ارز، مس��کن، 
خودرو و س��که این روزها بیش از گذشته گرم شده 
و دولت هم با برنامه های��ی همچون عرضه های اولیه 
ت��لاش می کند تا زمینه مناس��بی ب��رای جذب این 
نقدینگی ایجاد کند؛ در عین حال هنوز هم بیش��تر 
س��هامداران تازه وارد، اصول سرمایه گذاری در بورس 
را نمی دانن��د و لازم اس��ت با آش��نا ش��دن و رعایت 

ای��ن اصول، امنیت س��رمایه گذاری خ��ود را تضمین 
کنند. واقعیت آن اس��ت که چش��م انداز بازار سرمایه 
در ایران روند رو به رش��دی اس��ت ک��ه اگر بتوان از 
فرصت تاریخی ورود س��رمایه های خ��رد به این بازار 
ب��ه نف��ع تولید و صنعت کش��ور بهره گرفت، ش��اید 
راه اقتص��اد ایران از بیراهه جدا ش��ده و قطار اقتصاد 
 روی ریل��ی قرار گیرد ک��ه مدت ها هم��ه انتظارش

 را می کشند. 
واقعی��ت آن اس��ت ک��ه اقتص��اد بان��ک مح��ور 
ای��ران ب��ا نظام بانک��ی بیم��اری که اکن��ون مرحله 
ابتدای��ی اصلاح��ات را می گذراند، کم ک��م باید جای 
خ��ود را ب��ه ب��ورس مح��وری بدهد و ت��لاش کند 
ت��ا تأمی��ن مال��ی بس��یاری از بنگاه ه��ای اقتصادی 
 را از طری��ق س��رمایه های ج��ذب ش��ده در بورس،

 صورت دهد. اکنون ب��ورس در وضعیتی قرار گرفته 
ک��ه مجموع��ه دول��ت و تصمیم گیران نظ��ام از قوه 
مجریه گرفته تا سایر مجموعه های بزرگ حاکمیتی 

در ح��وزه اقتص��اد، ب��ه ش��دت از ب��ورس حمای��ت 
می کنن��د؛ پس ش��اید اکنون همان بزنگاهی اس��ت 
ک��ه باید این فرصت را غنیمت ش��مرد و تلاش کرد 
تا قطار صعود ش��اخص در ب��ورس را بر ریلی حرکت 
 داد که مس��یر صحیحی را پی��ش روی اقتصاد ایران 

قرار می دهد.
نکته حائز اهمیت آن اس��ت که با توجه به رش��د 
نقدینگ��ی در اقتص��اد و ش��رایط اقتصادی کش��ور، 
تقویت و رش��د بازار س��رمایه تنها آپش��ن روی میز 
نظام اقتصادی کشور اس��ت تا بتوان اصلاحات مورد 
نی��از برای س��اختار اقتصادی کش��ور را اعمال کرد، 
ضم��ن اینکه با ای��ن حجم نقدینگی ک��ه در اقتصاد 
ایران دست به دس��ت شده از یک س��و و افزایش سهم 
ش��به پول در نقدینگی از س��وی دیگر، در کنار رشد 
میزان س��پرده های دیداری و جاری کش��ور، ایجاب 
می کن��د ک��ه حجم��ی از نقدینگ��ی کش��ور را در 
 گاوصندوق بانک ه��ا محبوس و بابت آن هر ماه بهره

 پرداخ��ت کرد. کارشناس��ان بر ای��ن باورند که این 
نقدینگ��ی را دیگر نمی ت��وان در گاوصندوق بانک ها 
نگه��داری کرد و انتظار داش��ت که از ی��ک بازار به 
بازار دیگر جابه جا نش��ده و تخریب نداشته باشند؛ به 
خصوص اینکه ابرتورمی که ممکن اس��ت جابه جایی 
این حج��م از نقدینگ��ی در اقتصاد ای��ران به دنبال 
داش��ته باش��د، به طور قطع می تواند شرایط را برای 

اقشار آسیب پذیر کشور، بدتر کند.
اینجا اس��ت ک��ه باید با زمینه س��ازی ب��رای ورود 
س��هامداران خ��رد و کلان به بازار س��رمایه به روش 
اصول��ی، زمینه ای را ب��رای فرار از این آس��یب های 
اقتصادی فراهم کرد. اما نکته حائزاهمیت آن اس��ت 
که افزایش دانش سهامداران، یکی از ضروریاتی است 
که باید در کنار تشویق مردم به ورود به بازار سرمایه 
ب��ا روش های مختلف، لحاظ کرد ت��ا بتوان تیک آفی 
موفقیت آمی��ز ب��رای هواپیم��ای حام��ل نقدینگ��ی 

سرگردان در جامعه داشت.
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